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Gode kolleger
er guld værd
Når arbejdspladsen er under pres, er det ekstra vigtigt, at vi 
ser på vores kolleger som hele mennesker. Det ved Dorthe og 
Dan – og på deres arbejdsplads er der hver uge afsat tid til at 
styrke sammenholdet. 

Læs temaet
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Matematik intro (FGU)

Disc golf - tværfagligt forløb

Algebra

Motionsløb Den ultimative garage

Algebra og Pythagoras Analyse af deskriptorer

Matematik G (FGU) Matematik E (FGU)

Opret hold

webBog

FAGOMRÅDE:

LÆS
LÆS indeholder det teoretiske grund-
materiale, som dækker fagets mål og 
kernestof.

webBogen FGU|Matematik er byg...

FAGOMRÅDE:

Træn
TRÆN indeholder opgaver til læring 
og træning inden for fagets mål og 
kernestof.

Samlingen består af opgavesa...

LÆS MERE

LÆS MERE

FAGOMRÅDE:

Anvend
ANVEND indeholder praksisbaserede 
forløb.

I disse forløb er udgangspunktet en 
praktisk aktivitet, der skal genn...

LÆS MERE

FAGOMRÅDE:

PLUS
PLUS indeholder materialer, der 
kan anvendes som supplement eller 
alternativ til de grundlæggende 
materialer, der dækker fagets mål og 
kernestof.

Praxis Forlag A/S
Vognmagergade 7, 5. sal
1148 København K
www.praxis.dk

NYHED: 
FAG-
PAKKER 
TIL FGU

Vi har samlet alle materialer til FGU i 
21 fagpakker. Her kan du se noget af 
indholdet i fagpakken til matematik. 

Kontakt Johan for at høre  
mere og få en præsentation  
af materialerne. 

Tlf.: 2227 2267  
Mail: jli@praxis.dk 

Vi har fagpakker til:
· Matematik 
· Engelsk 
· Dansk 
· Naturfag 
· Teknologiforståelse 
· Samfundsfag 
· DSA 
· PASE 
· Industri 
· Service og transport 
· Motor og mekanik 
· Miljø og genbrug 
· Kommunikation og medier 
· Omsorg og sundhed 
· Handel og kundeservice 
· Identitet og medborgerskab 
· Mad og ernæring 
· Musisk og kunstnerisk produktion 
· Turisme, kultur og fritid 
· Jordbrug, skovbrug og fiskeri 
· Byg, bolig og anlæg 
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Som et lille 
 kuriosum hedder 
lovforslaget L-13…

Jeg er så vred! Regeringens 
lovforslag om at fjerne store 
bededag som helligdag er et 
direkte indgreb i overens-
komsterne og helt grundlæg-
gende en gentagelse af det, 
de gjorde i 2013.

I Danmark har vi et meget velfungerende 
arbejdsmarked med meget få konflikter. 
Baggrunden er, at arbejdsmarkedets parter 
med to-tre års mellemrum aftaler, hvilke 
vilkår der skal gælde for blandt andet løn og 
arbejdstid, og at arbejdskonflikter dermed 
alene kan finde sted ved overenskomstfor-
nyelser. 

Vi er her enige om, at overenskomstvil-
kårene suverænt er et anliggende mellem ar-
bejdsgivernes og lønmodtagernes organisa-
tioner. Derfor har den danske stat da også i 
januar anlagt et søgsmål for at få annulleret 
EU’s mindstelønsdirektiv. Som beskæftigel-
sesminister Ane Halsboe-Jørgensen siger i 
pressemeddelelsen ”er der tale om lovgiv-
ning uden fortilfælde, hvilket gør det til en 
helt principiel sag”.

Samtidig med dette annullationssøgsmål 
har regeringen dog valgt at fremsætte et lov-
forslag om at gøre store bededag til en hver-
dag. Dermed vil de med et trylleslag fjerne 
alle helligdagstillæg for arbejde denne dag, 
hæve den årlige arbejdsbyrde med 7,4 timer 
og relativt nedsætte de sociale ydelser, da 
disse ikke reguleres med det tillæg, lønmod-
tagerne kompenseres med. Det fremgår da 
også eksplicit af lovforslaget, at disse ting er 
direkte indgreb i overenskomsterne. Og som 
et lille kuriosum hedder lovforslaget L-13…

For mange i Uddannelsesforbundet vil et 
lovindgreb i overenskomsterne minde om et 
andet 13-tal – nemlig overgrebet ved OK13.

Dengang – som nu – er det politikerne i 
staten, der mangler penge. Dengang – som 
nu – finder de pengene ved ensidigt at æn-
dre i overenskomster via lovgivningen. For-
skellen er, at dengang skete det under dække 
af en overenskomstforhandling. Denne gang 
bekender man kulør og griber direkte til 
lovgivning om noget, man simpelthen skal 
holde fingrene fra. 

I Danmark er det overenskomstparter-
ne, der fastlægger løn- og arbejdsvilkår, og 
Folketinget griber kun ind, hvis parterne 
ikke kan opnå enighed. Når det en sjælden 
gang sker, er det via et lovforslag, der tager 
sit udgangspunkt i forligsmandens mæg-
lingsskitse – altså noget, parterne har været 
involveret i og som tilgodeser begge parter. 
Eneste undtagelse so far er OK13 og lov 409. 
Og så nu lovforslag 13 om store bededag. 

Med disse lovindgreb ændrer regeringen 
grundlæggende spillereglerne på det danske 
arbejdsmarked. Det er simpelthen ikke i 
orden! 

Regeringen mangler pt penge til forsvaret. 
I 2013 manglede de penge til en eud-reform 
og en folkeskolereform. Hvad mangler de 
penge til næste gang, som de skal finde 
penge til i overenskomsterne? 

Lov 13 giver 
mindelser om OK13
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8
DEN SOCIALE ARV I  UDDANNELSE 
TYNGER IGEN
Vi går i dybden med den sociale arv, som 
vi igen er lige så dårlige til at bryde som 
i USA. Måske fordi vi skal fokusere mere 
på den tidlige påvirkning i familien end på 
institutionerne, forklarer sociologisk forsker.

Vi blev forrådt. Det var i dén grad et 
bagholdsangreb, og jeg fik lyst til at tage den 
ene og slå den anden med
Kjeld Jakobsen, fællestillidsrepræsentant AMU Nord, om OK13
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FÅ TJEK PÅ 

… dine helligdage i foråret.

TESFAYE VIL GIVE FGU 
POLITISK KÆRLIGHED

… og EUD-lærerne skal 
være garant for en skarp 
faglighed 
Det siger den nye børne- 
og undervisningsminister 
i et interview med 
Uddannelsesbladet.
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22
KREATIVITET KAN 
LÆRES
Hos faglærer Ellen 
Holmgaard Friis fra 
malerskolen ZBC får du 
inspiration til, hvordan 
du selv kan gribe det an i 
forhold til dine elever.    

24
HUSKER DU 2013?
Det gør mange medlemmer, 
der var omfattet af lockout 
og regeringsindgreb for  
10 år siden...

34
FIRE FRISKE FRA 
FORSKNINGEN
Virksomheder mangler 
ansatte med grønne 
kompetencer. Det og andet 
fra forskningens verden kan 
du læse her.

36
NYE BØGER OG 
LÆREMIDLER 
– læs et udpluk af 
Uddannelsesbladets 
anmeldelser.

38
NYT FRA UDDAN-
NELSESFORBUNDET
Læs, hvordan 
Ulandssekretariatet arbejder 
med erhvervsskolelærerne 
i Tanzania – og får 
støtte i dette arbejde fra 
Uddannelsesforbundet.
 
… Og bliv klogere på, 
hvordan du takler faglige 
udfordringer eller dilemmaer 
i vores nye faglige brevkasse. 
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30
FÆRØERNE HAR SAMLET  

UDDANNELSERNE UNDER SAMME TAG
Det har både givet synergieffekt og lavere 

frafald, at man i Thorshavn på Færøerne rykkede 
ungdomsuddannelserne sammen for fem år siden. Læs 

reportagen fra Glasir, den campus, som Bjarke Ingels 
tegnede, og hvorfor der nu næsten er pladsproblemer.  

1414
TEMA: NÅR KOLLEGER SPILLER 
 HINANDEN BEDRE
Det er turbulente tider for stort alle 
skoleformer, så hvordan bevarer man det 
gode og vigtige kollegaskab? Det ved de 
på FGU Dronninglund i Vendsyssel. Og det 
ved to forskere, Uddannelsesbladet har talt 
med, også. Du får også et termometer, så 
du selv kan tage temperaturen hos jer.

20
DENGANG DA  
ELBILER VAR REN FIKTION
Udviklingen sker i rivende fart, 
derfor er der brug for konstant 
opkvalificering. Det vidste man 
i en kommission i 60’erne, som 
lagde grundstenen til det senere 
AMU.
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THver eneste dag kommer 
FGU elever tættere 
på beskæftigelse eller 
uddannelse. De går ud 
ad døren med mere 
rank ryg, end de kom 
ind. Det er trods alt det 

vigtigste.
Sådan siger børne- og undervisnings-

minister Mattias Tesfaye, da Uddannel-
sesbladet spørger, om FGU lever op til 
de politiske intentioner. Han har som 
socialdemokratisk folketingsmedlem selv 
været med til at tegne de første streger til 
FGU’en, der skal løfte unge, som endnu 
ikke er klar til ungdoms- og erhvervsud-
dannelser eller et reelt job, videre.

– Jeg anerkender fuldt ud, at der også er 
økonomiske udfordringer på FGU. Jeg tror 
ikke, at vi ramte taxameter-strukturen 
helt rent, da vi vedtog FGU. Og elevtal-
let er markant lavere, end vi forudsatte, 
erkender Mattias Tesfaye.

– Jeg lægger ikke op til en kæmpestor 
reform af FGU, men jeg tror, at FGU træn-
ger til politisk kærlighed, fortsætter han.

Klar til politisk fokus
Børne- og undervisningsministeren peger 
selv på to forhold, der har gjort de første 
år ekstra udfordrende: To lærerkulturer, 
der skulle slås sammen til én og en stor 
udskiftning i lærerkorpset. 

Han er også opmærksom på, at coro-
na-tiden og det faktum, at kommunerne 
har sendt færre elever end forventet, har 
gjort FGU-skolernes arbejde meget svært.

Mattias Tesfaye appellerer til, at lærerne 
og lederne på skolerne ikke vender blikket 

indad mod taxameter, økonomi, bygning-
er og alle de mange problemer, som man 
bokser med.

– Man skal vende blikket mod eleverne 
og stole på, at flertallet af Folketinget og 
jeg som minister gør, hvad vi kan, for at 
gøre institutionerne lidt mere robuste 
end de er i dag. Det har været en hård 
opstart. Det er vi fuldt opmærksomme på, 
pointerer Mattias Tesfaye.

Skal flere elever visiteres til FGU?
Da lovgivningen blev stemt igennem i 
Folketinget, blev økonomien baseret på, 
at der årligt skulle være 12.000 elever på 
FGU. De seneste tal fra Uddannelsessta-
tistik.dk viser, at der i maj 2022 var 8.296 
elever på uddannelsen. Siden FGU åbnede 
for første gang i 2019, har antallet af ele-
ver været færre end forventet.

– Vi har hele tiden vidst, at en del af 
målgruppen ikke skulle mødes af uddan-
nelsespolitik, men af beskæftigelsespo-
litik. Men når det er sagt, så er der færre 
elever, end vi havde forudsat, da vi lavede 
reformen, siger ministeren.

Han nævner dog, at der er flere tilbud til 
FGU-målgruppen i kommunerne, end han 
selv havde forventet. 

– FGU bør være hovedvejen, men det 
bør ikke være den eneste vej. De kommu-
nale ungeenheder bør også have mulighed 
for at pege i andre retninger, hvis de me-
ner, at de er de rigtige. Men der er noget, 
der gør, at FGU i dag ikke bliver benyttet 
nok, fortsætter Mattias Tesfaye.

Tag jer af eleverne
Indtil beslutningerne i den nye finanslov 

udmøntes konkret, opfordrer børne- og 
undervisningsministeren lærerne til at 
bruge al den energi, som han oplever 
findes på FGU-skolerne, på eleverne, 
selv om han godt kan forstå, 
at det er svært, når 
arbejdspladsen er i 
krise.

– Mit 
budskab er, at 
jeg kommer 
til at sende 
kærlighed 
efter FGU. 
Og jeg hå-
ber, at alle 
ansatte vil 
forsøge 
at få de 
unge til 
at lykkes. 
Så skal jeg 
forsøge at 
bruge mine 
ressourcer på at få 
FGU til at lykkes. 

Tesfaye vil give FGU 
politisk kærlighed…
Den nye børne og undervisningsminister lægger ikke op til en stor 
reform af FGU, men vil gøre FGUskolerne mere robuste, fordi han 
ser deres økonomiske udfordringer. Han konkretiserer dog endnu 
ikke hvordan. 
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PMattias Tesfaye 
blev uddan-
net murer i 
2001. Men det 
betyder ikke, at 
hans politik for 
erhvervsskole-

området vil være anderledes, end hvis en 
enhver anden fra SVM-regeringen havde 
indtaget børne- og undervisningsmini-
steriet.

– Regeringens politik er lagt fast på 
 Marienborg, fastslår Mattias Tesfaye.

Umiddelbart oplever han ikke, at der er 
sket store forandringer på den uddannelse, 
han selv tog for 20 år siden, og den, som 
nuværende murerelever får. Anderledes 
synes han, det ser ud på de erhvervsuddan-
nelser, der i højere grad benytter teknologi 
som en del af det faglige grundlag. Han 
har netop besøgt en SOSU-skole, som han 
kalder ”sindssygt lækker”.

Eleverne kræver mere kvalitet
Sidste år fik Lærlingeoprøret stor medie-
bevågenhed og taletid på Christiansborg, 
da lærlinge og svende fra håndværker-
uddannelserne satte skub i debatten om 
utidssvarende værktøj, udstyr og lærer-
kompetencer på erhvervsskolerne.

-Jeg synes, at det var befriende rart, at 
der var nogle lærlinge, der stillede sig op 
på ølkassen og krævede kvalitet i deres 

uddannelse. Også uden at det blev på 
en klynkende måde, siger Mattias 

Tesfaye.
Fagligheden kredser 

ministeren længe 
om i intervie-

wet med 

Uddannelsesbladet. Han oplever, at han 
kan træde ind på nogle erhvervsuddan-
nelser, hvor han mærker, at fagligheden 
er bærerende. Andre steder kan han ikke 
fornemme, om der uddannes skorstensfe-
jere eller frisører.

Lærerne skal sikre kvaliteten
– Det er ikke for at tørre den af på faglæ-
rerne. Men jeg håber, at lærerne er klar 
over, at selvom værktøjet måske er slidt, 
maskinerne gamle og klasseholdene store, 
så er lærerne det vigtigste for elevernes 
oplevelse af kvalitet i uddannelsen, siger 
børne- og undervisningsministeren.

– Det er meget vigtigt for mig, at 
erhvervsskoler fremstår seriøst. Og jeg 
må sige, at jeg synes, at det nogle steder 
fremstår lidt slasket, lyder det fra den 
tidligere murerelev.

Det har ledelserne en del af ansvaret 
for, pointerer Mattias Tesfaye.

– Jeg er klar over, at taxameterstruk-
tur og økonomi også har betydning for 
velfungerende erhvervsskoler, og det er 
mit ansvar at sikre det. Så er det lærerens 
ansvar at ligne en million, når man kom-
mer ind i klasselokalet og for eksempel 
smile over hele femøren, når man får en 
mursten i hånden.

Lærernes skal opdateres
Analyser fra Danmarks Evaluerings-
institut viste i 2022, at kun hver tredje 
erhvervsskolelærer, som er omfattet af 
kravet om at skulle have en diplomud-
dannelse i erhvervspædagogik, har været 
gennem hele uddannelsen.

– Der er jo en årsag til, at vi har indført 
den diplomuddannelse. Jeg er også godt 

klar over, at i en presset hverdag kan det 
blive udskudt. Vi er nødt til at holde fast i, 
at selv om det koster penge og tid, så skal 
det gennemføres, siger Tesfaye.

Han synes også, at det vigtigt, at fag-
lærere, hvis fag udvikler sig hurtigt, skal 
opkvalificeres for at gøre erhvervsuddan-
nelserne attraktive.

Frafald, fyringer og kvalitet
Ministeren kobler selv fyringer, kvalitet i 
uddannelserne og det store frafald sam-
men. Sidste år blev der afskediget omkring 
250 lærere på EUD og AMU. I årene inden 
var der i forvejen forsvundet omkring 
1.000 fuldtidsstillinger over 10 år.

– Man kan jo ikke bare beholde lærerne 
ved elevnedgang. Men nogle steder begyn-
der det at true den kritiske masse, der er på 
et lærerkollegie, og så begynder det at være 
lidt mere alvorligt. Jeg er meget opmærk-
som på, at der skal vi have øget tilgangen 
og sænket frafaldet, siger ministeren.

Han har selv blæst til kamp mod frafal-
det, uden at der er kommet konkrete ideer 
endnu.

-Vi kunne have mange flere lærere ansat 
på hovedforløbene, hvis færre faldt fra. 
Og frafald er mange forskellige ting. På de 
tekniske skoler handler det om overgan-
gen til hovedforløbet, så noget går galt i 
praktikken. Det skal vi have fulgt op på, 
siger Tesfaye.

Sidste år blev der uddannet 27.000 fag-
lærte. Det er for få, mener han. Ud over at 
mindske frafaldet har ministeren derfor 
også ambitioner om, at flere unge og voks-
ne skal begynde på erhvervsskolerne. Her 
vil han også høre arbejdsmarkedets par-
ter, eleverne og Uddannelsesforbundet. 

… og EUD-lærerne skal være 
garant for en skarp faglighed
Det er lærernes ansvar at være fagligt skarpe, og det er 
ministerens ansvar at finde pengene, hvis flere skal gennemføre en 
erhvervsuddannelse. Mattias Tesfaye er med på, at den faglige fernis på 
flere erhvervsskoler kan være spredt tyndt ud efter mange fyringer.

Uddannelsesforbundet har bedt om interview om FGU, EUD og VEU hos den nye børne- 
og undervisningsminister. I første omgang var Mattias Tesfaye dog kun klar til at tale 
om FGU og EUD. Vi vil forsøge at spørge igen om interview om VEU senere på året.
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Den uddannelsesmæs-
sige ulighed er større 
i dag end for 20 år 
siden.

Trods SU, gratis 
uddannelse og bedre 
børnepasning er det 

ikke lykkedes at ændre på uligheden i 
forældrenes uddannelsesmæssige arv 

til deres børn. Tværtimod går den videre 
i større stil end for 20 år siden. Mens 
30 procent af uligheden i forældrenes 
uddannelse dengang gik i arv til deres 
børn, er det i dag op mod 50 procent.

– Det er meget svært at forklare, 
hvorfor vi ser denne udvikling. Og det er 
også svært at sige, hvordan det var gået, 
hvis vi ikke havde udbygget de videre-

gående uddannelser i den grad, som 
vi har, de sidste 20 år, siger Kristian 
Bernt Karlson, der er lektor og forsker 
ved Sociologisk Institut på Københavns 
Universitet.

Sammen med forskningsleder Ras-
mus Landersø fra Rockwool Fondens 
Forskningsenhed har han forsket på 
området. Deres data viser, at den sociale A
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Den sociale arv 
i uddannelse 
tynger igen  
I Danmark er vi lige så dårlige til at bryde den sociale arv som 
USA, viser undersøgelse. Skal vi blive bedre til at bryde arven i 
uddannelse, skal vi måske fokusere mere på den tidlige påvirkning 
i familien end på institutioner, mener sociolog.
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risering, når bunden sidder fast, og toppen 
stikker af, pointerer han.

Det er underligt, men…
Selv om det næsten ellers altid er forbun-
det med en gulerod eller pisk at få folk 
til at ændre adfærd, ser det ikke ud til at 
være tilfældet her. For eksempel viser 
studier af effekterne af SU-reformen i 
1988, hvor SU’en steg med 50 procent, at 
det kun rykkede lidt, forklarer Kristian 
Bernt Karlson. 

Han understreger dog, at den manglen-
de evne til at bryde den sociale arv ikke 
kun er noget, vi ser i Danmark. Det sker 
også i lande, vi plejer at sammenligne os 
med. Men i modsætning til mange andre 
lande har vi Danmark en omfordeling, 
så fattige ikke er så fattige som i mange 
andre lande. 

– Netop derfor kan det undre, at den 
sociale arv stiger, når vi i Danmark i så høj 
grad udjævner de økonomiske forskelle, 
siger han med henvisning til Tyskland og 
England. Her har de det hårdere på bun-
den af samfundet. 

Sæt ind tidligere
Måske er en af de største udfordringer 
i Danmark, at vi fokuserer så stærkt på, 
hvad institutionerne kan gøre ved forskel-
lige problemer. For en af de dominerende 
forklaringer på, hvorfor der er social arv, 
og hvorfor det er så svært at bryde den, 
skal findes i familierne.

– Forskningen viser, at der allerede er 
meget stor forskel på boglige og sociale 
færdigheder hos børn, når de starter i bør-
nehaven – afhængigt af, om de kommer 
fra ressourcestærke eller -svage hjem, 
forklarer Kristian Bernt Karlson.

– Men det er svært som samfund at gå 
ind i forældreskabet. I Danmark tænker 
vi derfor på det som påvirkninger i mødet 
med institutionerne. Og det er fint at få at 
vide af børnehaven, at man skal læse med 
sit barn en halv time hver dag, men hvad 
hvis forældrene for eksempel ikke kan 
læse? spørger han. 

Alle vil deres børn det bedste
Mange danske studier viser, at det ulige 
mønster fortsætter ved skolestart – og 
at det ikke ændrer sig meget gennem 
skoletiden. Det kan skyldes, at man ikke er 
rustet hjemmefra til at diskutere politik 

arv nu er lige så tung som for 50-60 år 
siden.

Dengang handlede den sociale arv om, 
om man fik en uddannelse eller ej. Man 
fik løftet mange ud af den sociale arv ved 
at indføre ni års skolepligt og afskaffe 
landsbyskolerne. Men i dag handler den 
sociale arv mere om, om man får en vide-
regående uddannelse, fordi vi skal være 
del af videnssamfundet. Og det er på det 
område, samfundet har udvidet uddan-
nelsesmulighederne.

Det er bare ikke alle, der er kommet 
med i denne udvikling. Faktisk er vi som 
samfund nu på tilbagerul og på niveau 
med USA i forhold til at bryde den sociale 
arv.

Hvorfor? Det har vi spurgt Kristian 
Bernt Karlson om.

Det skaber en polarisering
Der er mange, som bliver mønsterbrydere, 
understreger Kristian Bernt Karlson. Over 
halvdelen oplever at have en bedre social 
og uddannelsesmæssig situation end 
deres forældre. Men der er stadig flere, der 
ikke gør. 

– Vi ved, at der er et helt vildt efterslæb 
i forhold til dem, som ingen uddannelse 
får, og at det har været konstant i cirka 
20 år, siger han og forklarer, at over 2/3 
af børn fra ufaglærte hjem ikke får en 
ungdomsuddannelse, inden de fylder 25. 
Blandt dem fra langt-uddannedes hjem er 
det i otte-ti procent. Den forskel har ikke 
ændret sig de sidste 20 år.

Samtidig viser data, at børn fra velstille-
de hjem udnytter de muligheder, udbyg-
ningen af de videregående uddannelser 
har givet. 

– De gør det i et højere trav, og det 
betyder, at uligheden i den sociale arv 
begynder at stige igen. Det skaber en pola-

I  DY B D E N  M E D

Sociolog 
Kristian Bernt Karlson
er lektor og forsker i social arv i uddan-
nelse, social mobilitet og kvantitative 
metoder. Han underviser i videregåen-
de kvantitative metoder på bachelor-, 
master- og ph.d.-niveau. Han blev i 
2019 tildelt 11 millioner kroner fra Det 
Europæiske Forskningsråd ERC til 
et projekt om den sociale mobilitet 
hos søskende. Fik i 2022 tildelt en 
europæisk pris for sin forskning af det 
Europæiske Akademi for Sociologi. Er 
medlem af bestyrelsen for Danmarks 
Evalueringsinstitut, EVA, og har været 
medlem af regeringens SU-ekspertud-
valg. 

Det skaber en 
polarisering, når bunden 
sidder fast, og toppen 
stikker af. 
Kristian Bernt Karlson. 

Der er ikke noget, der er 
rigtigt eller forkert. For alle 
vil deres børn det bedste
Kristian Bernt Karlson. 

og kultur eller har set nyheder. Eller at læ-
rerne, der selv har en uddannelse, typisk 
taler et særligt sprog, som er lettere at 
relatere sig til for børn af middelklassen 
end af arbejderklassen. 

– Det er ikke det samme som at sige, 
at noget er rigtigt eller forkert. For alle 
vil deres børn det bedste, understreger 
Kristian Bernt Karlson.

Men det betyder, at hvis der er stor for-
skel på de sociale og faglige færdigheder, 
børn har med hjemmefra, afspejler det 
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sig ofte også senere i ønsket til uddan-
nelse. Her er en meget stærk systematik 
– afhængig af forældreressourcerne, viser 
Kristian Bernt Karlsons egen forskning:

– Noget tyder på, at præferencerne 
eller den værdi, man tillægger det at få en 
uddannelse, er forskellig på tværs af social 
baggrund, som han siger. 

Penge til FGU ville batte mest 
Selv om det ville være mest afgørende 
med en tidlig påvirkning i familien, er der 
dog stadig muligheder i institutionerne – 
skolerne. Kristian Bernt Karlson henviser 
til analyser af, hvor man hypotetisk kan 
reducere den sociale arv mest. Og det er i 
forhold til dem, der sidder fast og ikke får 
sig en ungdomsuddannelse. 

– Min kyniske analyse er, at hvis vi skal 
gøre noget ved den sociale arv i uddannel-
sessystemet, er det netop hos de grup-
per, I har i Uddannelsesforbundet – for 
eksempel på FGU. Hvis vi kan løfte bare 
nogle af dem ind i ungdomsuddannelser-

Hvorfor er det så vigtigt 
at bryde social arv
Vi vælger ikke selv vores foræl-
dre eller opvækst. Det har vi som 
samfund valgt at afbøde ved at give 
gode muligheder til den enkelte. 
Blandt andet ved at forsøge at bry-
de den sociale arv med SU og gratis 
uddannelse. 

Den anden grund er mere øko-
nomisk, forklarer Kristian Bernt 
Karlson: 
– Det er ineffektivt økonomisk set, 
hvis man ikke får udnyttet talent-
massen fuldt ud. Den enkelte har 
måske et talent, som ville give mere 
gavn til samfundet, hvis det blev 
foldet ud, end det, man får fra en 
fra en mere ressourcestærk klasse, 
men uden samme talent, siger han. 

Inspiration fra Finland 
I Finland laver man lige nu et forsøg 
med 10.000 børn, hvor man træk-
ker lod mellem to sammenlignelige 
børnegrupper. Den ene gruppe får 
et toårigt børnehavetilbud, den 
anden får et etårigt. Dermed får 
nogle børn 0. klasse to gange. Man 
vil undersøge, om et skolefokus på 
det sidste år i børnehaven kan have 
betydning på lang sigt. Den finske 
regering har sat 200 millioner 
kroner af til forsøget.

Vil du læse mere?
Nyhed: Børn er låst fast i forældres uddannelsesspor 
Find nyheden på www.soc.ku.dk/instituttet/nyheder fra 2021

Forskningsstudie, Rockwoolfonden: The making and unmaking of opportunity, february-2021
Find studiet på Rockwoolfondens hjemmeside. 

I  DY B D E N  M E D

ne, vil det betyde meget for at løfte den 
sociale arv gennemsnitligt, siger han, men 
tilføjer, at det i virkeligheden burde være 
endnu tidligere – i folkeskolen.

Svært at måle 
Hvis man skal sætte tidligt ind, kan det så 
ikke betale sig at løfte de kortuddannede 
voksne og gøre dem til mønsterbrydere på 
deres børns vegne? 

– Der er ikke klar forskning på områ-
det. Men man må formode, at det betyder 
noget, siger Kristian Bernt Karlson. 

Han er lige nu sammen med kolleger i 
gang med et studie, hvor de ser på en af 
de største reformer i Danmarkshistori-
en – skolereformen i 1958 – hvor bunden 
blev løftet for alle og virkelig rykkede på 
folks livschancer. Forskerne har her kigget 
på bedsteforældrene, men også deres 
børnebørn. 

– Men det er svært at måle, for man er 
langt ude i familierne, hvis man skal følge 
dem hele vejen, forklarer han.

I Danmark bruger man en meget lille 
del af de totale udgifter på uddannelse i 
samfundet på de voksne – samtidig med, 
at vi har en meget stor gruppe af voksne, 
som ikke har de fornødne, basale færdig-
heder. 

– Det giver nogle udfordringer, når ar-
bejdsmarkedet ændrer sig – for eksempel 
teknologisk. Men hvordan det rent forsk-
ningsmæssigt binder an til den sociale arv 
– blandt andet muligheden for at kunne 
uddanne sig for sine børn – det ved vi 
ikke, siger Kristian Bernt Karlson.  
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Den bedste forsikring til din elbil
  Ingen selvrisiko ved skade på ladestander eller ladekabel

  Nøgleforsikring

  Dækskadeforsikring

  Afleveringsforsikring, hvis du leaser din elbil

   Når du køber en elbilforsikring, planter vi et træ

Se tjm-forsikring.dk/elbil

DEC. 2022
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Uddannelsesforbundets med-
lemmer er 1. maj en almindelig 
arbejdsdag.

Store bededag 5. maj 2023
Fire fredage efter påske kommer 
store bededag, som er et særligt 
dansk fænomen. I 2023 vil den 
fortsat have status af helligdag 
og dermed være en betalt fridag. 
Regeringens forslag om at sløjfe 
store bededag gælder først fra 
2024. Store bededag blev indført 
i 1686 og var dengang reserveret 
til bøn og faste. Al handel blev 
lukket ned, og derfor solgte ba-
gerne hvedeknopper dagen før, 
som folk så kunne varme efter 
bededagens gudstjenester. Det 
er derfra traditionen med varme 
hveder torsdag aften stammer.

Kristi himmelfartsdag og 
fredagen efter 18.-19. maj 
2023
40 dage efter påske og 10 dage 
inden pinse falder Kristi him-
melfartsdag. Den ligger altid på 
en torsdag og er en helligdag. 
Det er fredagen efter til gengæld 

ikke. Så hvor Kristi himmel-
fartsdag er en fridag med løn, 
er fredag for de fleste en helt 
almindelig arbejdsdag. Nogle 
arbejdspladser har dog valgt at 
holde lukket, så både personale 
og elever og kursister har en 
lang weekend. Tjek personalepo-
litikken på din arbejdsplads, eller 
spørg din TR, hvis du er i tvivl, 
om du har fri.

Pinse 28.-29. maj 2023
Pinsen forlænger weekenden 
med en betalt fridag 2. pinsedag. 

Grundlovsdag 5. juni 2023
Ligesom 1. maj er grundlovsdag 
en af de dage, hvor mange kan 
blive i tvivl, om de har fri. Nogle 
arbejdsgivere og kommuner har 
haft tradition for, at dagen er en 
hel eller halv fridag. Grundlovs-
dag er dog ikke en helligdag, så 
medmindre andet fremgår af din 
overenskomst, ansættelseskon-
trakt eller personalepolitikken 
på din arbejdsplads, er det en 
almindelig arbejdsdag. 

Forårets  
betalte fridage
April og maj byder på en række helligdage. Men hvordan er det nu 
lige med dage som grundlovsdag og 1. maj? Få overblikket her.

Forårsmånederne byder på flere 
skønne forlængede weekender 
med plads til afslapning, som-
merhusture og familiehygge.
Der er 11 helligdage i Danmark. 
Nogle af dem afholdes fast på 
hverdage, mens andre er knyttet 
til en bestemt dato og dermed 
ligger på forskellige ugedage fra 
år til år. I 2023 falder syv af hel-
ligdagene på en hverdag – fem af 
dem i foråret. På helligdage har 
du ret til at holde fri med løn. 

Påske 6.-10. april 2023
Forårets første helligdage falder i 
påsken, hvor du kan se frem til at 
have fri fra skærtorsdag og frem 
til 2. påskedag om mandagen. 

Arbejdernes internationale 
kampdag 1. maj 2023
1. maj er ikke en helligdag, men 
afhængigt af dine ansættelses-
vilkår kan du have ret til en halv 
eller en hel fridag. Det vil fremgå 
af din overenskomst, persona-
lepolitikken på din arbejdsplads 
eller eventuelle særlige kom-
munale aftaler. For de fleste af 
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Fars Fars

FVU-dansk er et helt nyt digitalt undervisningsmateriale til FVU 
Dansk. Trin 1 og 2 er klar til brug, og bliver snart fulgt op af trin 3 
og 4. Hvert trin består af fire emner fyldt med opgaver, som dæk-
ker alle læringsmål og klæder dine kursister på til trinprøven.

Da iBogen er digital, kan dine kursister arbejde autentisk med 
hverdagens digitale tekster.

• Alle opgaver er samlet i en printbar pdf.
• Indeholder opslagsværk, der på en let og overskuelig måde 

gennemgår det danske sprogs grammatik.
• Alt til din undervisning samlet et sted.

Læs mere og få prøveadgang på gyldendal-uddannelse.dk/FVU

blanding af hakket kød, fisk eller 

grøntsager og fx mælk, æg, mel og 

krydderier, der røres sammen og 

bruges til fx frikadeller

mand set i forhold til hans biologiske 

(evt. adopterede) barn; mandlig 

forælder

Brug FVU-
dansk nu!



14 UDDANNELSESBLADET 1/23

Te m a :  Nå r ko l l e ge r s p i l l e r h i n a n d e n  b e d re 
H

E
ID

I 
K

V
IS

TG
A

A
R

D
 G

Ü
TT

LE
R

 /
 F

O
TO

: H
A

N
S 

R
AV

N

Vi kan tale om 
det svære og 
har ikke-tid
Erhvervsskoler kæmper med fyringsrunder, sprogskoler med 
udliciteringer, VUC og FGU har været gennem turbulente 
tider – flere skoleformer oplever udfordringer. Så hvordan 
skaber vi et godt kollegaskab og udnytter det i kriser? På FGU 
Dronninglund gør man præcis, hvad eksperterne anbefaler. Læs 
hvad – og se eksperternes råd på de næste sider i dette tema.

Det har hverken væ-
ret en dans på roser 
eller lutter lagkage, 
som vejleder og 
tillidsrepræsen-
tant, Bent Højer, 
fremhæver, da han 

skal svare på, hvorfor kollegaskabet 
stortrives på FGU Dronninglund. 

Udfordringer har der været nok af i 
form af ujævne elevtal, en kaotisk op-
start, en fyringsrunde og store lønfor-
skelle lærerne imellem, understreger 
Bent Højer. Og så er der benspændet 
med, at skolen er splittet på lokationer 
i to forskellige byer. Alligevel bliver 
kollegaskabet fremhævet som utroligt 
godt af både tillidsrepræsentanten, 
medarbejdere, skoleleder og direktør. 
Hvorfor?

Ét svar går igen hos både almenlæ-
rer Dorthe Christensen, faglærer Dan 
 Stæhr og tillidsrepræsentant Bent 
Højer. Man kan tale sammen. Også om 
det, der presser, og som er svært. 

Samtalen er bærende
– Det er hele vejen rundt, vi kan tale. 
Skolelederens dør står altid åben, di-
rektøren lytter, giver plads og vil gerne 
have medarbejderinput. Vi har en 
flad struktur og tillid til, at vi kan sige 
næsten alt til hinanden og til ledelsen, 
uden at det giver bagslag. Så mange 
problemer kan løses ret smidigt, kom-
menterer osv., pointerer Bent Højer.

– Vi taler også om det, der er udfor-
drende. Elevnedgang, fyringsrunder, 
lønforskelle – og de udfordringer, det 
giver. De ting har vi brugt meget tid på 
at tale om. Og fået landet godt. Og vi 
har heldigvis en ledelse, der gider høre 
på os, og som afsætter tid til dét. 

Det er ikke kun tillidsrepræsentan-
ten, der har den opfattelse. Dorthe 
Christensen og Dan Stæhr bakker op:

– Vi har en meget fri tone, både i for-
hold til ledelsen og hinanden. Vi kan 
komme godt afsted med at sige meget 
til hinanden, fordi vi kender hinanden 
så godt. Og vi kan fint tage en diskus-

sion, når vi bliver uenige, fortæller 
Dorthe Christensen, mens hun skæver 
til Dan Stæhr. De kommer til at grine, 
fordi de mindes et kæmpe skænderi, 
de havde, om en hyttetur.

– Selvfølgelig kommer der konflik-
ter, men vi er gode til at få talt om 
dem. Er der noget, tager man den med 
det samme. Det hjælper nok, at vi er et 
lille sted, for man kan ikke putte sig. 
Man må se at få tingene løst, for ellers 
kan vi ikke løse kerneopgaven: At være 
der for eleverne, istemmer Dan Stæhr.

To kulturer bliver til én
En anden udfordring for kollegaskabet 
har som på mange andre FGU’er været 
at blende to forskellige fagligheder, 
kulturer og udgangspunkter for løn til 
ét hele. Men også dét har man talt om. 
Og talt meget om, forklarer Bent Højer. 

– Det har været klart italesat, at man 
kom fra forskellige kulturer, men at 
nu startede vi på en frisk. At nu tog 
vi det bedste fra begge verdener og 
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skabte noget endnu bedre. At nu er vi ikke 
produktionsskole eller VUC, faglærer og 
almenlærer, nu er vi ét hold, fortæller han.

Man har også arbejdet målrettet med 
at udligne lønforskelle med lokale aftaler, 
fordi man har været enige om, at det var 
det bedste udgangspunkt for fællesskabet. 

Sammen om kerneopgaven
Ifølge Dorthe Christensen og Dan Stæhr 
har det at skabe en fælles identitet hand-
let meget om at se på kerneopgaven.

– Alle, der arbejder her, er totalt fokuse-
rede på kerneopgaven: Det er de unge, vi 
er her for. Det er dem, vi gerne vil hjælpe. 
Man skal være lidt speciel og brænde for 
det, og det er vi virkelig fælles om, siger 
Dorthe Christensen.

Det betyder også, at man sparrer på 
kryds og tværs og ser de unges trivsel som 
et fælles mål – uanset om de har under-
visning i klasseværelset, i køkkenet eller 
på Byg- og Bolig-værkstedet. 

– Fungerer det ikke det ene sted, funge-
rer det heller ikke på det andet. Det ene er 

ikke vigtigere end det andet, den ene fag-
lighed ikke bedre end den anden, det hele 
hænger sammen, og vi kan kun løfte de 
unge videre sammen. Det er der udbredt 
enighed om her, istemmer Dan Stæhr.

Sparringen er guld værd, er de enige 
om. Kollegaen kan måske se en ny vej ind 
til den unge. Da der er meget individuel 
tilpasning af læringsplanerne, arbejder 
de ikke så stringent, pointerer Dorthe 
Christensen:

– Vi er kaospiloter. Vi kan føle os svage 
og sårbare i forhold til opgaven, men her 
tør man tale åbent om dét. Og vi har vir-
kelig brug for hinanden og de input, som 
vores forskellige udgangspunkter giver. 

– Det er fælles, at vi tør vise sårbarhed. 
Så får vi det vendt og drøftet. Og så løfter 
man hinanden lidt op, forklarer Dan 
Stæhr. 

Vi kerer os om hinanden
Når Dan Stæhr og Dorthe Christensen 
skal sætte ord på grundingredienserne i 
kollegaskabet, er det udover dialogen og 

det fælles mål i kerneopgaven også tonen, 
og at man med et lidt gammeldags ord 
kerer sig. 

– Andre må tænke, vi er kugleskøre. Vi 
har en meget særlig form for humor her, 
og vi driller hinanden meget. Vi kan lave 
sjov, og det giver mange smil på læben, 
som kan lette presset lidt, forklarer Dan 
Stæhr.

– Præcis. Og vi kerer os om hinanden. 
Vi har et meget lavt sygefravær, så vi er 
simpelthen ikke vant til, at nogle mangler. 
Vi følger straks op, hvis nogle er væk, eller 
man fornemmer, nogle er pressede.

Dan Stæhr fortæller om dengang, han – 
der nærmest ankommer på minuttet hver 
dag – engang blev ti minutter forsinket 
og med det samme havde kolleger i røret, 
fordi de ville tjekke, om alt var ok.

– Man bekymrer sig om hinanden. Vi 
ved, hvilken klasse hinandens børn går 
i, hvad de drømmer om at blive, og hvis 
man har problemer med konen. Men det 
sidste skal du nok ikke skrive, griner han. 

Bent Højer er helt enig.

Dorthe og Dans gode råd:
• Vær ærlig – også hvis noget er svært. 

Og vær indstillet på at lytte.
• Hav fokus på, hvad vi overordnet er 

her for – vi er fælles om kerneopgaven. 
Det er lidt en livsstil, så gør op med dig 
selv, om du vil det, for ellers sender du 
dårlige signaler. 

• Vær åben om dine svagheder – husk at 
udveksle viden og erfaringer og muntre 
dine kolleger op. 

• Glæd dig med dine kolleger – og husk 
at rose. 
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– Vi er ikke større, end at vi kender 
hinandens hobbyer. Og så glider de svære 
ting altså nemmere. Men det forpligter 
også at kende hinanden som mennesker. 
Ser man en kollega, der hænger med 
skuffen, er presset, frustreret, så handler 
man på det. 

To lokationer – et fællesskab
Det med at være spredt på to lokationer 
er noget, der har fyldt. Ligefrem praktisk 
er det ikke, men det var nødvendigt, fordi 
man udvidede skolen. Selvom man på sigt 
skal flytte, så man igen kan samles som én 
enhed, er rammen altså nu, at der er to.

Hvordan kunne man give ordentlige 
vilkår for kollegaskabet? Det har man… 
gæt… ja, talt om. Helt lavpraktisk har man 
derefter indført et kort Teams-morgen-
møde hver morgen, daglig fælles frokost 
for lærerne og en fast fredags-rutine, hvor 
man samles en halv times tid og slutter 
dagen af sammen. 

– Det kan være svært at hjælpe hinan-
den, når man er så spredt. Teams-mødet 
om morgenen er så vigtigt. Der koordi-
nerer vi lige, tager temperaturen og får 
vendt, hvis nogle har brug for en hånd. 
Der er mange ting, der bliver løst der, og 
det er helt nødvendigt for, at vi føler os 
som en helhed, pointerer Bent Højer.

Den fælles frokost indførte man, fordi 
kollegerne fra de forskellige lokationer 
havde brug for at se hinanden. Nu bliver 
elever og lærere fra én lokation hentet i 
bus af en lærer fra den anden lokation – 
så man lige får det fælles pusterum. 

Plads til at hygge sig
I det hele taget fylder det at hygge sig 
sammen en del. Og der er rum til det. 
Her får ledelsen en del rosende ord med 
på vejen af både tillidsrepræsentant og 
lærerne. 

Der er ikke ”skemalagt til kanten”, som 
de siger. Der er ofte fra ledelsens side 
tænkt ind, at der skal være plads til det 
mere uformelle og sociale også i forbin-
delse med faglige arrangementer. Der er 
i det hele taget lagt nogle rammer, som 
giver mulighed for de mellemrum mellem 
opgaverne, hvor man lige får spurgt til 
hinanden eller grinet sammen, lyder det. 

– Vi laver en fokuseret indsats i vores 
arbejde, så der også er tid til at hygge os. 
Det er vigtigt… det skal kunne lade sig 
gøre at lave plads til dét, som Bent Højer 
udtrykker det.

Man skal gå glad hjem
Kirsebærret på kollegakagen – ét af dem, 
som også bliver nævnt raden rundt – er, at 
der er stor åbenhed. Der bliver ikke puttet 
med tingene – heller ikke fra ledelsens side. 
Og selvom man som medarbejder ikke altid 
får det, som man vil have det, er beslut-
ningsprocessen typisk meget gennemsigtig, 
forklarer skolelederen og direktøren, mens 
Bent Højer bakker op om de udsagn.

Formålet er klart: Man vil opnå, at med-
arbejderne har den tryghed, at de kender 
rammerne. For tryghed er udgangspunk-
tet for, at man kan udfolde og udvikle sig, 
lyder det fra både skoleleder Leif Bach og 
direktør Karen Schytter. 

Te m a :  Nå r ko l l e ge r s p i l l e r h i n a n d e n  b e d re 

Bent Højer, Dan Stæhr og Dorthe 
 Christensen er enige om en anden ting: 
Man skal gå glad hjem.

– Jeg synes, man skal gå hjem gladere, 
end man kom. Det, må du godt skrive, er 
mit motto, lyder det fra Bent Højer.

Måske er man faktisk tæt på det mål på 
FGU Dronninglund. I hvert fald hvis man 
spørger Dan Stæhr:

– Uanset hvor meget det rumsterer i 
hovedet, når jeg kører hjemmefra, kan 
mine kolleger altid få mig til at grine. Og 
jeg er sgu ofte i bedre humør, når jeg kører 
hjem, end da jeg kom. Og dét har altid væ-
ret mit mål: At være i mindst lige så godt 
humør, når jeg går hjem, som da jeg kom.

Dorthe Christensen bakker op:
– Ja, det gør jo ikke noget, man har det 

sjovt, når man går på arbejde, og vi kan 
virkelig godt lide at være sammen. Når 
vi mødes om fredagen og lige taler ugen 
igennem, så går man på weekend med et 
smil på læben og glæder sig til at komme 
igen mandag morgen. 

Hvad siger lederne? 
Vi har også spurgt Karen Schytter, direktør 
for FGU Vendsyssel, og Leif Bach, skolele-
der på FGU Dronninglund, om, hvorfor og 
hvordan de understøtte kollegaskabet. Her 
er deres pointer.
• Et godt kollegaskab skaber smidige 

arbejdsgange og er en afgørende hold-
indsats. Man kan have 11 dygtige spille-
re, men man scorer kun, hvis de spiller 
sammen. Som leder skal man give rum 
til, at samspillet kan udvikles – også på 
det mere uformelle plan.

• Giv plads til gode snakke, lyt til det, der 
kommer – og giv gode forklaringer på, 
hvorfor ting måske ikke kan lade sig 
gøre. 

• Et skema er et skema – men giv lærerne 
frihed til at udøve deres fag og mærke 
efter, når man skal afvige fra skemaet, 
hvis de unge har brug for dét. 

• Der skal være et frirum til andet end 
faglighed. Hvis man er skemalagt så 
stramt, at der ikke er plads til luft, 
begynder man at tælle sin tid i alle ender 
og kanter, og det er ikke til fordel for 
nogle – mindst af alt eleverne. 

• Italesæt problemstillingerne – også de 
svære, så de ikke får lov at vokse.

• Inddrag medarbejderne. Man behøver 
ikke flytte beslutningskompetencen, 
men byd dem ind, inviter til input og 
kvalificer dit beslutningsgrundlag. Giv 
tid til det. Nogle gange skal man gå 
langsomt for at nå det rigtige sted hen 
sammen. 
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Te m a :  Nå r ko l l e ge r s p i l l e r h i n a n d e n  b e d re 

Et godt kollegaskab spiller en hovedrolle i dit arbejdsmiljø 
– og er en  afgørende buffer i krisetider. Det er budskabet 
fra to arbejdslivseksperter, som her giver konkrete råd til, 
hvordan du skaber og passer på kollegaskabet – også i 
krisetider.  

Sådan giver 
I hinanden 
arbejdsglæde 
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det sundere, sjovere, 
mere sikkert og produk-
tivt at gå på arbejde. Så 
entydige er konklusio-
nerne fra arbejdsmiljø-
forskningen.

– Gode kolleger giver social støtte, og 
det, ved vi, er ultravigtigt i forhold til et 
godt arbejdsmiljø. Det sænker sygefra-
vær og stress, og det letter arbejdsgan-
gene, hvis kolleger kender og stoler på 
hinanden.

Det er nogle af pointerne, som flyder 
i en lind strøm fra Signe Pihl-Thingvad, 
professor i arbejdsmiljø og offentlig 
ledelse ved Institut for Statskundskab 
på Syddansk Universitet, når hun skal 
understrege, hvorfor det er vigtigt at have 
et godt kollegaskab.

Vi skal kere os
Forskningen anviser også ret klart ingre-
dienserne i det gode kollegaskab. Udover 
det relativt indlysende – at vi lytter, 
støtter og er villige til at give en hjælpen-
de hånd – så handler det også om at være 
opmærksomme på hinanden, simpelthen 
at kere sig om hinanden.

En meget vigtig forudsætning for det 
er dog, at der er et vist overskud til stede. 
Både i form af ressourcer og menne-
skeligt overskud, som er uafhængig af 
ressourcer.

Den pointe kommer fra Martin 
Mølholm. Han er arbejdslivsforsker på 
Institut for Kommunikation og Psyko-
logi, Aalborg Universitet og ph.d. i viden-
skabsfilosofi.

Dét overskud skal vi først og fremmest 
bruge til at give os hen til det øjeblik i 
kollegaskabet, hvor vi ser hinanden som 
andet og mere end instrumenter, mener 
arbejdslivs-filosoffen.

Vi skal se hinanden 
– Forudsætningen for det gode kollega-
skab er, at vi ikke alene ser hinanden som 
et redskab. Vi er ikke bare et råmateriale, 
vi er ikke bare et greb til at løse praktiske 
arbejdsopgaver. Vi er mennesker, der har 
værdi i sig selv, og dét ligger som en for-
udsætning for overskuddet, siger Martin 
Mølholm.

For det at blive set som andet og mere 

end et redskab skaber overskud i sig selv.
– Vi er på arbejde, ja. Vi skal være pro-

duktive, ja. Men arbejde har for de fleste 
en betydning på et dybere eksistentielt 
plan end blot at løse en opgave. Derfor 
har vi brug for også at blive mødt som 
mennesker. Ikke kun arbejdere. 

Det er overordnet ledelsen, som har 
ansvaret for et godt arbejdsmiljø, men 
arbejdslivseksperterne peger også på det 
ansvar, som vi hver især har til at stemp-
le ind i fællesskabet på en arbejdsplads. 

Giv også plads til mennesket
Hvis det kun er den ene del af vores orga-
nisme, der er brug for, og hvis det kun 
er arbejdsdelen, der bliver adresseret og 
inddraget, påvirker det os negativt på et 
mere fundamentalt plan. Og det tager af 
vores overskud, understreger Mølholm.

– Lukker du for blodtilførslen til det 
ene ben, dør det jo. Vi bliver amputerede. 
Og dér begynder det at gøre ondt på os 
som mennesker at gå på arbejde.

Derfor må kontakten til kollegaen al-
drig kun blive instrumentel, overfladisk 
og formåls- og nyttebestemt, pointerer 
forskeren.

– Bliver den det, forandrer vi grund-
læggende vores relation til hinanden, 
vi bliver mere skrøbelige, og det får en 
negativ effekt på vores arbejdsmiljø.

Vi skal operere med ikke-tid 
Men hvordan udmønter man så konkret 
dét på sit job? Det kan være udfordrende, 
erkender Mølholm, der dog ikke er meget 
i tvivl om substansen: Vi skal opgradere 
mellemrummene, glorificere ikke-tiden.

– Vi kan så godt lide at være effektive, 
sige ”SÅ, nu skal vi…”. Som den trætte 
mor, der kommer sent hjem og har en 
halv time med ungerne og siger ”NU skal 

vi hygge os. Jeg har et onlinemøde om 
en halv time, HYG nu for helvede”, griner 
Mølholm.

– Det ved vi jo godt, man ikke kan. 
 Ligesom man ikke kan sige til en kollega, 
at nu skal vi saftsuseme have en fordybet 
samtale.

Vi indkalder til møder, som er afmålt 
til en time. Vi laver en dagsorden med 
punkter, der er afsat minutter til. Det skal 
vi stadig, for vi skal også være produktive 
og effektive, som Mølholm siger. Men:

– Vi skal simpelthen også operere med 
en ikke-tid. Den ikke-planlagte tid. Den 
ubeskrevne tid.

Forsøm i rigtig rækkefølge
Skal vi give plads til dén, skal vi prioritere 
anderledes. Bagfra. Ikke begynde med det 
vigtigste, næst-vigtigste, tredje-vigtigste. I 
stedet skal vi hive det af tallerken, som vi 
faktisk godt kan undvære, indtil der kun 
er det helt absolut nødvendige tilbage.

– At prioritere er at forsømme i den 
rigtige rækkefølge. Og det er sindssygt 
vigtigt! Dét giver pauserne. Det er så helt 
afgørende for vores trivsel og mellem-
menneskelige relationer, at vi oplever, 
der er rum til det ikke-løsningsorientere-
de, ikke-formålsbestemte, ikke-udmålte 
møde med vores kolleger, understreger 
Mølholm.

Grib og bliv grebet
Ifølge Martin Mølholm har vi gennem 
de seneste 40 år effektiviseret arbejds-
livet med LEAN-projekter, new public 
management, hvor der blandt andet 
styres efter økonomiske incitamenter 
og eliminering af alle de bløde ting i 
produktionen. Vi har i effektiviseringens 
navn gjort os selv til toptunede maskiner. 
Og der går vi galt med hinanden, for:
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– Jeg er ikke en maskine, og jeg vil ikke 
være en maskine. Jeg vil gerne være til 
rådighed og være en toptunet arbejdsbi. 
Men jeg vil ikke reduceres til kun at være 
det. Og det er vi megagodt i gang med, 
mener filosoffen og arbejdslivsforskeren.

I stedet skal vi ophøje mellemrummene, 
for det er i dem, at mødet kan opstå. 

– Hvis jeg allerede er på vej videre og 
kun tænker på at få løst den næste opgave, 
kan jeg ikke blive grebet som menneske. 
Og det er hele forudsætningen for, at det 
gode kollegaskab kan lade sig gøre.

– Vi tror, at alt kan lade sig gøre, hvis 
vi dagsordensætter det. Men vi bliver 
ikke sociale af at lave en fredagsbar. Er 
alt fedtet skåret væk, mellemrummene 
minimeret og hele ugen superrationalise-
ret, så er det også dét, jeg er. Og det bliver 
et problem for vores trivsel, overskud og 
kollegaskab.

Opfordringen fra Martin Mølholm er 
derfor ganske klar:

Skab flere mellemrum. Hyld ikke-tiden. 
Indse at den bidrager med noget vigtigere 
end produktivitet. Nemlig det, der kitter 
det gode kollegaskab sammen.

Når det bliver ekstra svært
Det gode kollegaskab er ekstra vigtigt 
i krisetider. Men hvordan bruger man 
hinanden i en svær situation? Ifølge Signe 
Pihl-Thingvad handler dét om at dele sine 
bekymringer på en konstruktiv måde.

– Der er ingen tvivl om, at i krisesitua-
tioner – besparelser eller store organisa-
toriske forandringer – har man brug for 
den buffer, som gode kolleger er for det 
psykiske arbejdsmiljø. Det er en ventil, 
at man kan tale med sine kolleger om de 
svære ting.

Men, understreger arbejdsmiljø-profes-
soren:

– Et godt kollegaskab er også at hjælpe 
hinanden videre. Vi skal tale konstruktivt 
sammen, så det ikke ender i, at det hele er 
forfærdeligt. Man kan også tale problemer 
OP i fællesskab, og det skal man selvfølge-
lig passe på ikke at gøre.

Undgå brokkekultur
Fremfor at få skabt en brokkekultur eller 
en negativ spiral skal man forsøge at se 
hinandens styrker, lyder rådet fra Signe 
Pihl-Thingvad. Måske ser én kollega ikke 

en stor IT-omlægning som skræmmende 
og er i stand til at hjælpe andre. Og måske 
kan den IT-forskrækkede hjælpe med 
noget andet.

Pointen er ikke at undgå at tale om ne-
gative følelser eller lukke for bekymringer, 
understreger arbejdsmiljøprofessoren. 
Man skal bare også huske at være kon-
struktive i fællesskab. Tale om, om der er 
muligheder, man overser. Kan man hjælpe 
hinanden og sammen gøre præmissen 
mere overskuelig?

– Men bare det at man i et godt kollega-
skab får lov at sige ”jeg synes godt nok, det 
her er svært” kan i sig selv være en ventil. 
Det skal bare ikke blive det eneste, det 
handler om, pointerer Signe Pihl-Thingvad.

Vi er ikke hjælpeløse
Lidt ligesådan lyder det fra Martin 
Mølholm, der dog også opfordrer til, at 
man sammen sætter spørgsmålstegn ved 
rammerne – og om de tillader, at man kan 
være i dem.

– Der er rammer, vi ikke kan ændre. 
Især i krisetider. Og er ressourcerne færre 
og forventningerne stigende, ved vi, det 
skaber negativ spænding og kan skabe 
underskud. Der har ledelsen et enormt 
ansvar for at justere forventningerne, men 
vi har også selv et ansvar, mener Mølholm.

– Vi skal ikke gøre os selv totalt hjæl-
peløse og sige ”men rammerne er jo, som 
rammerne er”. Vi har en tendens til at 
vende det indad, hvis vi ikke kan præ-
stere under den præmis. I stedet bør vi i 
fællesskab tale om, hvad rammerne gør 
ved os som mennesker, og hvordan vi har 
det med det.

Det kan godt være, der ikke er en 
løsning. Det er muligt, vi ikke kan lave 
rammerne om. Alligevel er der noget 
forløsende i, at man i fællesskab tager 
samtalen og spørger hinanden, om ram-
merne er i overensstemmelse med et godt 
og ordentligt liv. Om det er et ordentligt 
fundament for et arbejdsfællesskab, der 
ikke bare tager vores energi, men også 
giver, lyder det fra Martin Mølholm.

– Vi må godt have en forventning om, 
at når vi går hjem fra arbejde, så er vi 
ikke totalt drænet for energi. Og at vi har 
overskud til ikke blot at løse vores opgaver 
men også at være her, som de mennesker 
vi er. 

Tag temperaturen: Har 
du et godt kollegaskab?
• Stoler du på, at kollegerne laver 

deres arbejde godt? Tillid er et 
nøgleord i godt kollegaskab. 

• Kan du også forvente at få en 
hjælpende hånd, hvis du selv 
giver en hånd indimellem? Følel-
sen af retfærdighed er vigtig i 
arbejdsmiljøet.

• Er du inkluderende? Kan alle 
være med? Husker du at forklare, 
hvad mødet, flertallet ved fro-
kostbordet taler om, handlede 
om, hvis enkelte ikke var med?

• Er du opmærksom? Lægger 
du mærke til, hvis din kollega 
virker stresset eller ekstra glad? 
Spørger du ind? Interesse og det 
at lade andre føle sig set kommer 
godt igen.

• Har du mulighed for at møde 
fysisk på job? Efter corona er vi 
blevet digitale, og det har absolut 
sin plads – men begge eksperter 
anbefaler et mix, hvor man også 
vægter at mødes fysisk.

• Stempler du ind i fællesskabet? 
Du behøver hverken deltage i 
fredagsbar eller være venner 
med dine kolleger. Men udvis 
respekt, tillid og åbenhed. Og vær 
nysgerrig ved uenigheder – der er 
sikkert en god grund til, at kolle-
gaen gør noget anderledes.

• Vægter både du og din arbejds-
plads også det uformelle og 
sociale? Hverken ledere eller 
kolleger kan forvente, du deltager 
uden for arbejdstiden. Men det 
er en god ide for både dig og din 
arbejdsplads at give plads til et 
mix af faglige arrangementer og 
mindre formelle aktiviteter.

• Tager din leder ansvar? Lederen 
skal være tydelig omkring 
rammerne for dit arbejde og fa-
cilitere, styre og dagsordensætte 
møder, der kan understøtte et 
godt kollegaskab. Men kollega-
skabet er ikke lederens ansvar 
alene – det er I fælles om.

• Taler I om kollegaskab? Det er en 
god idé indimellem at tage snak-
ken om, hvad et godt kollegaskab 
er for jer, hvilke værdier I har, om I 
lever op til dem, og om I skal gøre 
noget anderledes.

Kilder: Martin Mølholm og Signe 
Pihl-Tingvad
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Hvem ville have spået, at elbiler en dag blev så attraktive 
mobile muligheder, at de nu udgør 3,4 procent af bilmarkedet 
i Danmark? Nok ikke den mekaniker, der for 60 år siden stod 
med hovedet nede i motoren af en ældre benzinbil.

Blandt andet derfor er der konstant behov for opdatering 
af viden, når arbejdsmarkedet ændrer sig. Det forudså 
medlemmer af en kommission på uddannelsesområdet 
allerede i slutningen af 60’erne. De foreslog derfor 
specialarbejderuddannelserne, der senere blev til AMU. Her 
skulle faglærte og ufaglærte tilbydes en opdatering af deres 
viden og kunnen på blandt andet AMU-centre.

AMU-systemet var fra starten af sin snart 60-årige 
historie en født succes, der bare voksede, blev udbygget og 

var kendt i hele verden for sine fleksible kurser. Men siden 
årtusindeskiftet har systemet på mange måder og af flere 
årsager været i krise. Så sent som i december 2022 var der 
igen udsigt til fyringer… 

Behovet for at blive opdateret på nye bæredygtige 
arbejdsområder er ellers større end nogensinde. For eksempel 
i kurser i sikkerheden ved at reparere elbiler.

Kilder: AMU: Man gjorde et uddannelsessystem fortræd 
(artikel med Villy Hovard Pedersen i Uddannelsesbladet 02-
2013)

Den store danske, om AMU-systemet af Bjarne Wahlgren.

Elbiler har været
ren science fiction
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LÆRER TIL LÆRER

Del din ide
Har du eller dine kolleger fundet en god eller smart måde at håndtere små eller store udfordringer 
på, som du tror kan inspirere andre lærere – så del det med os på dop@uddannelsesforbundet.dk

Udfordringen? 
– Jeg er selv meget kreativ og ser ideer 
i alt. Jeg har bare skullet finde ud af, 
hvordan jeg får det i spil hos eleverne, 
siger faglærer Ellen Holmgaard Friis 
fra malerskolen på ZBC. 

Da hun ikke selv følte sig klædt 
på, gik Ellen Holmgaard Friis i 
gang med en diplomuddannelse 
i erhvervspædagogik. Her har 
hun undersøgt, hvordan hun kan 
tilrettelægge undervisningen, så 
elevernes kreative og innovative 
kompetencer bliver bedre – også 
udenfor skolen. 

– Essensen skal være, at det 
innovative ikke bare er ren teori, 
men noget reelt, eleverne kan bruge 
i deres fag, i deres virksomhed og i 
samfundet.

Hvad lærte du 
– og hvad blev 
løsningen?
– At jeg selv skal være rollemodel for 
den kreative udvikling hos eleverne. 
Derfor leger jeg med i undervisningen, 
og det, synes jeg, er megafedt. 

På ZBC arbejder lærerne med, at 
eleverne skal turde lave fejl – og lære 
af dem. Ellen Holmgaard Friis ved nu, 
at hun som underviser også selv skal 
turde fejle:

– For det afføder innovation: Hvis 
noget går galt, hvad kan vi så prøve 
af nyt eller anderledes?

Eleverne er meget forskellige. 
Nogle er bange for at prøve nyt og 
blinde for muligheder for, hvordan de 

får gang i et nyt projekt. Der forsøger 
Ellen Holmgaard Friis at starte 
processen ved at få eleverne til at se, 
at det er dem selv, der har haft ideen, 
og at de kan udføre den. 

Det er dog også helt essentielt, 
at eleverne kender deres fag. For jo 
mere, de kender traditionerne og 
udviklingen i malerfaget, des bedre 
kan de tænke ud ad boksen. Og 
samtidig går Ellen Holmgaard Friis 
meget op i miljørigtige produkter 
og har ladet eleverne arbejde med 
blandt andet de gamle malinger, 
lavet af bæredygtige og lokale linolier 
og kalk. 

– Det lyder måske ikke så meget 
af fornyelse og innovation, men som 
tema kan man tænke dem ind som 
gamle malematerialer i moderne 
sammenhænge.

Ellen Holmgaard Friis gør meget 
ud af at forklare, hvorfor eleverne 
skal lære om innovation, hvad det 
handler om – og at idéer ofte opstår, 
når man står i køen i Netto:

– Kreativitet er en kompetence, 
man kan lære. Og det med, at man 
kan træne at være kreativ og idérig, er 
noget, jeg modellerer ind i dem bevidst 
og mere ubevidst. Så tænker de måske 
på det som noget, der er i alt, vi laver.

Har det været 
en god løsning? 
– Jeg er blevet meget positivt 
overrasket over, hvor koncentrerede 
eleverne er i min undervisning. De 
kan komme med idéer til produkter, 

som er helt konkrete, siger hun 
og tilføjer, at det kunne være 
rigtig spændende at få et bedre 
samarbejde med virksomheder, som 
eleverne skal arbejde for. 

– Jeg forsøger at involvere 
mestrene, så de bliver en mere aktiv 
del af det. Jeg håber, at de finder 
ud af, at det også er noget, der kan 
gavne dem, siger hun.

Blå bog: Ellen Holmgaard Friis 
har undervist på malerskolen på 
ZBC i ni år. Hun er opvokset med 
malermestre i otte generationer. Hun 
træner elever til Skills og er også 
aktiv i Dansk Dekorationsmalerlaug. 
Hendes afsluttende opgave 
på den erhvervspædagogiske 
diplomuddannelse er blevet 
nomineret til årets diplomopgave hos 
forlaget Praxis. 

Kreativitet kan læres
Med reformen i 2015 kom faget Innovation til på EUD. Men ét er, at man selv er krea-
tiv og får massevis af idéer, noget andet er, hvordan man som faglærer giver de kom-
petencer videre til eleverne. Bliv inspireret af malerfaglærer Ellen Holmgaard Friis.

DIREKTE OG INDIREKTE SELVSKADE

DEN MOTIVERENDE SAMTALE

TEMADAG: OMSORGSTRÆTHED 

Få redskaber til, hvordan du går i dialog med
selvskadende unge om det, der ligger bag,
samtidig med, at du passer på dig selv.

Lær at afholde motiverende samtaler med unge og
hjælp den ønskede forandring på vej ved at støtte
dem i deres overvejelser og tro på egne evner.

MAR

APR

MAJ

MIDDELFART

MIDDELFART

MIDDELFART

Undervisere: 
Malene Klindt Bohni

Underviser: Dorthe Raff

Underviser: Malene Klindt Bohni &
Signe Rasholm

27.-28.

24.

10.-11.

Bliv klædt på til at håndtere og forebygge
omsorgstræthed gennem kendskab til de tidlige
tegn samt forebyggende og afhjælpende
strategier. 

Har du selv brug for at træne 
eleverne i innovation?
Fonden for Entreprenørskab har tilbud 
og ideer til at bringe kreativiteten 
og innovationen i spil. Den har også 
et netværk for undervisere – NEIS. 
Her kan I arbejde med hinandens 
idéer og få input fra hinanden. På 
hjemmesiden har fonden en del 
undervisningsmateriale. Blandt andet 
et spil om at træne idétankegangen. 
Læs mere på www.ffefonden.dk

A
F 

D
O

R
TH

E
 P

LE
C

H
IN

G
E

R
 /

 P
R

IV
AT

FO
TO



UDDANNELSESBLADET 1/23 23 

DIREKTE OG INDIREKTE SELVSKADE

DEN MOTIVERENDE SAMTALE

TEMADAG: OMSORGSTRÆTHED 

Få redskaber til, hvordan du går i dialog med
selvskadende unge om det, der ligger bag,
samtidig med, at du passer på dig selv.

Lær at afholde motiverende samtaler med unge og
hjælp den ønskede forandring på vej ved at støtte
dem i deres overvejelser og tro på egne evner.

MAR

APR

MAJ

MIDDELFART

MIDDELFART

MIDDELFART

Undervisere: 
Malene Klindt Bohni

Underviser: Dorthe Raff

Underviser: Malene Klindt Bohni &
Signe Rasholm

27.-28.

24.

10.-11.

Bliv klædt på til at håndtere og forebygge
omsorgstræthed gennem kendskab til de tidlige
tegn samt forebyggende og afhjælpende
strategier. 
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Lærer-lockouten 
sidder stadig lige 
under huden  
Lockouten i 2013 har påvirket mange læreres arbejdsliv de seneste 
10 år. De blev forment adgang til deres arbejde, kursister og elever 
af arbejdsgiverne i stat og kommune. Fire lærere fortæller her om 
forløbet, som de kalder ydmygende og uretfærdigt. 
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De, der var 
med, husker 
tydeligt, da 
arbejds-
giverne 
smækkede 
døren i for 

forhandlinger og for deres ad-
gang til arbejdsplads, elever og 
kursister med lockouten den 1. 
april 2013. Og at regeringen og 
Folketinget en måned senere 
vedtog lov 409, der fjernede 
lærernes daværende arbejds-
tidsaftaler og derved indirekte 
satte spørgsmålstegn ved, 
om de nu også var til stede på 
skolen, som de skulle.

– Vi blev forrådt. Det var i 
dén grad et bagholdsangreb, 
og jeg fik lyst til at tage den 
ene og slå den anden med. 
Jeg var så vred. Men man er jo 
voksen – man går ikke til yder-
ligheder, siger fællestillidsre-
præsentant Kjeld Jakobsen fra 
AMU Nordjylland.

Også hos tillidsrepræsentant 
Karen Bagge Jensen, lærer på 
10. klasses centret på Vording-
borg Ungdomsskole, er det 
som at trykke på en knap at 
spørge om lockout og lov 409: 

– Jeg er ikke fortaler for 
bål og brand og for at lægge 
gaderne øde. Men vi stod der i 
vejkryds og foran skoler, delte 
morgenbrød ud og følte os så 

ydmygede og latterliggjorte – til ingen 
verdens nytte. Det gjorde et kæmpestort 
og uudsletteligt indtryk på mig. Jeg  følte 
mig så svigtet, siger hun, der dengang var 
folkeskolelærer og medlem af Danmarks 
Lærerforening.

Sproglærere med andre betingelser
Som det fremgår, sidder vreden stadig 
lige for, selv om der er gået et årti. Blandt 
andet fordi Uddannelsesforbundets med-
lemmer blev involveret i en konflikt, de 
ikke syntes var deres. 

– I starten kunne vi ikke forstå, hvorfor 
der ikke blev gjort mere ud af at forklare, 
at vi havde helt andre arbejdsbetingelser 

end folkeskolelærerne. Hele konceptet 
med at normalisere lærernes arbejdstid 
passede jo slet ikke til sprogcentrenes me-
get fleksible arbejdstider, siger sproglærer 
Birger Sørensen fra Sprogcenter Vejle.

Sproglærere arbejder her dag, aften og 
lørdage. De vikarierer ofte for hinanden 
og arbejder i perioder det dobbelte af 
andre perioder. De arbejdstider passede 
overhovedet ikke ind i det ugentlige reg-
neark, som blandt andet Vejle Kommune 
indførte for lærerne.

100 ekstra pladser, men hvor?
På AMU Nordjylland forstod lærerne 
heller ikke, hvorfor de var omfattet af 
lockout. Der var blandt andet vrede over 
rettigheder, der blev taget fra lærerne. Og 
da lovindgrebet skulle implementeres, gav 
det heller ingen mening her. 

For eksempel ville cirkulæret fra Mo-
derniseringsstyrelsen om tilstedeværelse 
betyde, at man skulle indrette cirka 100 
ekstra arbejdspladser til lærernes forbere-
delse. Det var der slet ikke plads til. 

– Derfor aftalte vi ret hurtigt ikke at 
lave om på noget, der fungerede, fortæller 
fællestillidsrepræsentant Kjeld Jakobsen. 

Med den nye tidsregistrering kom der 
også et større overblik over medarbejder-
nes arbejde – og den betalte frokostpause.

 Større psykologisk betydning 
Ledelsen på AMU Nordjylland lagde ud 
med at sige, at lærerne selv skulle betale 
for frokostpausen. Men Kjeld Jakobsen 
havde gjort forarbejdet og noteret, hvor 
mange gange han selv blev forstyrret af 
faglige ting her. Og så skal der betales 
med en overarbejdstakst, hvilket bliver 
dyrere. 

Derfor endte det med få justeringer 
af opstart og nedlukning, og lærerne på 
AMU Nordjylland fortsatte med at få 
betalt frokost allerede fra 2014. 

Psykologisk betød lov 409 derfor mere 
end de få ændringer, loven medførte i 
praksis: 

– Tingene var reelt, som de altid 
havde været – bortset fra bortfald af 
undervisningsnorm og de ni år uden en 
arbejdstidsaftale, siger Kjeld Jakobsen, 
der tilføjer, at aftalerne om status quo på 
flere områder har betydet et godt samar-

bejdsklima med ledelsen – også i svære 
perioder. 

Opgørelser gav ikke mening 
På Aarhus HF og VUC var det underligt 
bare at skulle starte op igen, som om intet 
var hændt, umiddelbart efter den 25 dages 
lange lockout. Både i forhold til ledelsen 
og dem, som ikke var organiserede og der-
for ikke med i konflikten. Det husker Niels 
Jørgen Andreasen, der er matematik-, 
naturvidenskabs- og samfundsfagslærer 
på AVU:

– Jeg var meget splittet. På den ene side 
følte jeg, at jeg var blevet pisset på af poli-
tikerne, og på den anden side var og er jeg 
engageret i mit arbejde og ville gerne, at 
konflikten gik så lidt ud over kursisterne 
som muligt.

Der har aldrig været krav om fuld 
tilstedeværelse på Aarhus HF og VUC, 
understreger Niels Jørgen Andreasen. Han 
husker ikke de store ændringer, selv om 
arbejdstidsopgørelserne de første år efter 
konflikten blev mødt med stor skepsis fra 
lærernes side i forhold til, hvordan de var 
lavet, fortæller han. 

I Aarhus er de nu endt med nærmest 
at være tilbage ved udgangspunktet for 
10 år siden: Et arbejdstidssystem med en 
fast sammenhæng mellem undervisning 
og forberedelse på stort set samme måde 
som før konflikten.

Også Vejle Kommune endte med at 
bløde op igen på arbejdstidsaftalen, så den 
passer til de fleksible arbejdstider på et 
sprogcenter. 

Mange nye ansigter
Taler man så overhovedet om dengang for 
10 år siden mere? Nej, svarer Niels Jørgen 
Andreasen fra Aarhus HF og VUC. Det kan 
dog også skyldes en stor udskiftning i læ-
rerstaben her og en opsplitning, da knap 
halvdelen af lærerne blev flyttet til FGU:

– Når jeg kigger rundt i personalerum-
met i dag, er der mange, der er ansat ef-
terfølgende. Jeg oplever ikke, at konflikten 
er noget, der fylder meget i folks hoveder i 
dag, siger han.

Karen Bagge Jensen fra Vordingborg 
Ungdomsskole har en anden oplevelse. 
Det, der skete mod lærerne for 10 år siden, 
ligger lige under huden, mener hun:

1 0  å r ef te r O K1 3 
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– Og når vi engang imellem taler om 
dengang, går der 30 sekunder, så er der 
tændt op igen. Følelserne af ydmygelse er 
der stadig. 

En slags quiet quitting
Karen Bagge Jensen mener, at lærernes 
reaktioner efter at være kommet tilbage 
i 2013 kan sammenlignes med det, der 
i dag kaldes quiet quitting. Man kom på 
arbejde og gjorde, hvad man skulle – især 

i forhold til de unge – men heller ikke 
mere. Og da tilstedeværelsespligten kom, 
og dermed en fortsat mistænkeliggørelse 
af lærerne, var det dråben. Hun oplevede, 
at mange gode kolleger og ildsjæle forlod 
faget:

– For mig og mange, jeg kender, betød 
tilstedeværelsespligten reelt, at vi gik min-
dre på arbejde. Nu kunne jeg gå klokken 
16 og lade tingene ligge til næste dag. Så 
hvem kan man sige fik noget ud af det? 

Hvad var det, der var så vigtigt at få ændret 
– og er det blevet bedre? spørger hun.

Hun overvejede dengang selv at droppe 
lærerfaget. Men så sker der med tiden en 
form for kapitulation, som hun kalder det, 
når der hele tiden kommer nye elever og 
årgange:

– Vi er jo glade for at være lærere, vi har 
valgt det job, fordi det var det, vi gerne 
ville, og vi kan jo ikke blive ved at være 
trætte og vrede. 

1 0  å r ef te r O K1 3 
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Formand 
Morten Kvist Refskov 
 
Book en aftale
Vi har åbent 
for personligt frem-
møde efter aftale. 
 
Du kan altid booke 
en aftale med din 
konsulent på vores 
hjemmeside eller 
ved at ringe til os. 

www.laka.dk 
tlf. 70100018

Vores kontorer
Vi har fem kontorer 
rundt om i landet
 
Odense 
Forskerparken 10D, 
1. nr. 31 & 32 
5230 Odense M
 
Esbjerg 
Torvet 21, 1. sal
6700 Esbjerg
 
Risskov
Ravnsøvej 6 
8240 Risskov 
 
Aalborg 
Tankedraget 7, 5. sal
9000 Aalborg
 
København 
Hestemøllestræde 5 
1464 København K 
 
Telefontider 
og åbningstider 
i København
Man - tors: 9.00-15.30  
Fre: 9.00-14.30 

Kompagnistræde 32 · 1208 København K 
Tlf.: 70100018 · Email: via hjemmesiden www.laka.dk

OK13 – få styr på historien 
Den 1. april 2013 blev cirka 67.000 overenskomstansatte lærere kastet ud i en 25 dages 
lang landsdækkende lockout, der blev afløst af et senere lovindgreb. Det betød lockout 
for 2.357 af Uddannelsesforbundets medlemmer på læreroverenskomst i staten, der var 
ansat på blandt andet AMU, VUC og produktionsskoler. Også kommunalt ansatte med-
lemmer – blandt andet i ungdomsskolen, på sprogcentre og jobcentre – blev lockoutet.

Arbejdsgiverne i både stat og kommune havde ikke lagt skjul på, at de ville have ændre-
de arbejdstider for landets lærere. Det fremgik blandt andet af aftalen om kommunernes 
økonomi for 2013, men også af de statslige arbejdsgiveres krav til OK13. Moderniserings-
styrelsen ville blandt andet give de erfarne lærere mindre forberedelsestid end de nye. 

Den daværende Thorning-regering har aldrig officielt bekræftet, at der var tale om 
koordineret og aftalt spil mellem de offentlige arbejdsgivere, hvor flere undervisnings-
timer fra lærere skulle betale for den nye helhedsskole- og erhvervsskolereform, som 
regeringen ønskede. DR afslørede i marts 2013, at regeringen og KL i knapt halvandet år 
havde arbejdet på et opgør med lærernes arbejdstidsregler. Blandt andet var der nedsat 
en arbejdsgruppe med repræsentanter for Finansministeriet, Børne- og undervisnings-
ministeriet og KL, hvor det i kommissoriet hed: ”Formålet er at forberede ok-forhand-
linger på det offentlige område i 2013, herunder at understøtte de fælles mål om en øget 
undervisningsandel af arbejdstiden i folkeskolen og gymnasiet”.

Efter 25 dages lockout vedtog Folketinget en lov, der skulle erstatte arbejdstidsaftaler-
ne. Lov 409 blev hastebehandlet i Folketinget. Lærerne blev ikke inddraget i arbejdet. 

Syv uger efter vedtagelsen af lov 409 indgik de samme partier, som stod bag loven, forlig 
om folkeskolereformen. I februar 2014 blev EUD-reformen vedtaget af alle partier, und-
taget Enhedslisten. I begge skoleformer var lærernes arbejdstid tilrettelagt efter lov 409.

Ved OK18 blev Lærerkommissionen nedsat. Den kom med anbefalinger til en ny arbejds-
tidsaftale for de kommunalt ansatte lærere i folkeskolen, på de kommunale sprogcentre 
og i ungdomsskolerne. Anbefalingerne blev afsæt for en ny central arbejdstidsaftale, som 
trådte i kraft i 2021-2022 for kommunalt ansatte lærere. Ved OK18 blev det også aftalt, 
at en ny arbejdstidsaftale for lærere på statens område skulle tage udgangspunkt i det 
kommunale forarbejde. Derfor blev der i forbindelse med OK21 indgået arbejdstidsafta-
ler for EUD, AMU, FGU og VUC samt andre mindre grupper i Uddannelsesforbundet. Her 
skulle aftalen implementeres i løbet af 2022.

Kilder: 
Uddannelsesbladet marts og april 2013.
Økonomiaftalen:  
https://fm.dk/media/16696/aftale_kommunernesoekonomifor2013.pdf
Danmarks Lærerforening har samlet hele forløbet om OK13 med dokumentation på dlf.org
Rapporten ”Konfliktrettens anvendelighed i den offentlige sektor set i lyset af OK13” på aau.dk 
Evaluering Fra KTO om OK13-forløb på forhandlingsfælleskabet.dk 

Den danske model?
Nogle af de lærere, Uddannelsesbladet 
har talt med, har været frustrerede over 
den måde, lockout og regeringsind-
greb blev taklet på af fagforeningerne. 
AMU-lærer Kjeld Jakobsen stillede for 
eksempel op til posten som tillidsrepræ-
sentant, fordi han ikke mente, det blev 
forklaret ordentligt, hvorfor medlem-
merne skulle låne penge i stedet for at få 
strejkeunderstøttelse. 

AVU-lærer Niels Jørgen Andreasen har 
selv været tillidsrepræsentant og mener, 
at man som offentligt ansat skal have fag-
foreninger – og at de kan bruges til mange 
ting. Men han er kommet i tvivl om, om 
den danske model kan fungere fuldt ud på 
det offentlige område.

Karen Bagge Jensen var dengang fol-
keskolelærer og dybt skuffet over, hvad 
lærerorganisationerne fik lærerne til at 
stille op til under lockouten. Men hun er 

1 0  å r ef te r O K1 3 

ikke enig i, at den danske model ikke kan 
fungere:

– Det har altid været vigtigt for mig 
at være medlem af en fagforening – og 
er blevet det endnu mere efter 2013. 
Det er gået op for mig, hvor vigtig den 
danske model er med at tale og lytte til 
hinanden – uanset om det handler om 
overenskomst eller indsatser på skolen. 
Den danske model handler om dialoger og 
kompromisser – ikke om at trække noget 
ned over hovedet på folk, siger hun og 
henviser til afskaffelsen af store bededag:

– Den giver et flashback til regerings-
indgrebet i 2013. Det handler ikke bare 
om fridagen, men om, at politikerne piller 
ved noget. Det skal de holde labberne fra, 
hvis hele den danske model og forhand-
lingsmodellen skal have sin ret og en ægte 
værdi. 
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Hanne Pontoppidan 
sad til møde, da det 
anbefalede brev fra 
Moderniseringssty-
relsen blev bragt til 
Uddannelsesforbun-
det om formiddagen 

den 28. februar 2013. Forhandlingschefen 
fik hende ud fra mødet og viste brevet, der 
varslede lockout på det statslige område:

– Jeg var fuldstændig vantro. Det kun-
ne man simpelthen ikke. Vi havde ikke 
engang haft forhandlinger eller testet 
hinanden af, og så kommer sådan en 
hammer i hovedet på os. På den anden 
side gav det en forklaring på det surreali-
stiske skuespil, vi havde mødt den sidste 
måned, siger Hanne Pontoppidan.

Ved det første forhandlingsmøde, hvor 
parterne skal præsentere deres krav, mød-
te to konsulenter fra Finansministeriets 
moderniseringsstyrelse op med et talepa-
pir med arbejdsgivernes krav. De læste det 
op for hvert enkelt ansættelsesområde, og 
det var fra ”ord til andet” det samme for 
alle lærerområderne, husker formanden.

Kun på erhvervsuddannelsesområdet 
kom det til et andet møde. Arbejdsgiver-
ne kom kun med deres ønske – om at 
erhvervsskolelærerne skulle indgå i den 
samme arbejdstidsaftale, som gymna-
sieskolelærerne, men uden det tillæg, de 
havde fået for at sige ja. Selv om forhand-
lerne fra Uddannelsesforbundet vidste, 
at det ville de ikke, gik de fra mødet uden 
at afgive et svar. 

To uppercuts på samme dag
Mens mødet den 27. februar stadig 
foregik, blev de anbefalede breve med 
lockoutvarsler for statsligt ansatte lærere 
afleveret på posthuset. 

– Vi vidste godt, at arbejdsgiverne hav-
de våde drømme om, at lærerne skulle 
undervise i en større andel af arbejdsti-
den. Men derfra og til at bruge en bevidst 
orkestreret lockout til, at Folketinget 
senere kunne gennemsætte en bespa-
relse på området – det havde vi ikke i 
vores vildeste fantasi forestillet os, siger 
Hanne Pontoppidan.

Med lockoutvarslerne blev forhandlin-
gerne flyttet til Forligsinstitutionen. Det 
gav et lille håb om, at der nu endelig ville 
blive reelle forhandlinger. Men også her 
brød forhandlingerne sammen. Lock-
outen var en realitet. 

Grænseoverskridende 
Planen i Uddannelsesforbundet var, 
at hvis lockouten trådte i kraft, skulle 
lærerne have mulighed for at mødes til 
regionale arrangementer. Blandt andet 
fordi medlemmerne skulle have et sted 
at mødes og være sammen.

– En lockout er faktisk ret grænseover-
skridende og voldsom. Man bliver øje-
blikkeligt frigjort fra sit ansættelsesbrev, 
skal aflevere sine nøgler til skolen, sit 
adgangskort, sin computer og er forment 
adgang, forklarer Hanne Pontoppidan.

Samtidig var det vigtigt, at offentlig-
heden, lokalpolitikere og lokale folke-
tingspolitikere forstod, at lærerne var 
vrede og frustrerede over ikke at kunne 
arbejde. Meldingen fra forbundet til 
de regionale arrangører var: Tryk på så 
mange knapper, I kan.
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”Vi kan jo ikke slette 
2013 fra historien”
Uddannelsesforbundet sad ved forhandlingsbordet om OK13, da 
der blev sendt lockoutvarsler afsted fra statslige og kommunale 
arbejdsgivere. Formand Hanne Pontoppidan reagerede med vantro, da 
de kom. Men pludselig gav hele det foregående forhandlingsskuespil 
mening. Her giver hun sit tilbageblik på lockouten.



Vi forstår din 
faglighed

Danmarks 
bedste a-kasse 
for lærere og 
undervisere 
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Hvorfor os?
I begyndelsen handlede de regionale 
møder om at forstå situationen. Både 
konsulenter og hovedbestyrelsesmedlem-
mer deltog og forklarede rammerne for en 
lockout. Medierne skrev kun om folke-
skolen – og at lærerne der var lockoutede, 
fordi de ikke var nok til stede. 

– Og så sad alle vores konsulenter i 
jobcentrene og AMU-lærere og sagde, at 
”vi sgu da er til stede 7,24 timer om da-
gen – hvor meget mere skal vi være der”. 
Mange af vores medlemmer mente ikke, 
det var en konflikt, der handlede om dem. 
Derfor var der et stort behov for at for-
klare, hvorfor konflikten de facto alligevel 
handlede om også deres arbejdsforhold, 
siger Hanne Pontoppidan.

Mange medlemmer havde også behov 
for at forstå, hvad lånemodellen gik ud 
på – og hvorfor de ikke bare kunne få kon-
fliktstøtte. Og Hanne Pontoppidan er ikke 
sikker på, at man fik forklaret godt nok til 
alle, hvorfor man valgte den model.

99 procent arbejdsgivernes krav
Efter 25 dage endte det så med rege-
ringsindgreb den 26. april 2013, hvor lov 

409 blev fremsat. Det slog fuldstændig 
luften ud på Hanne Pontoppidan. Både 
fordi regeringen valgte at gennemtvinge 
arbejdsgivernes krav ved lov – og fordi det 
var så ensidigt.

– Jeg havde kørt på adrenalinen i så lang 
tid og i håbet om, at rimeligheden et eller 
andet sted ville finde sted. Men så blev jeg 
bare totalt punkteret på et splitsekund. 
Det tog lang tid at restituere kroppen 
efter forløbet. Og jeg tror, at mange lærere 
oplevede det samme. 

– De blev ikke alene låst ude fra arbej-
det, men også skudt i skoene fra mange 
sider, at de bare gik og ”loppede den” og 
ikke selv kunne finde ud af at forvalte 
deres tid. Det er stærkt provokerende for 
så dybt dedikerede og professionelle folk, 
som lærerne er, og som faktisk leverer 
langt ud over, hvad de får løn for, siger 
formanden.  

De nye arbejdstidsaftaler
Er man med de nye arbejdstidsaftaler så 
landet et fornuftigt sted igen?

– Vi kan jo ikke slette 2013 fra historien. 
Men med de nye arbejdstidsaftaler har 
vi igen fået aftaler. Nu er det ting, som 

parterne er enige om. Om de er gode nok? 
Det er svært at afgøre, men det er aftaler, 
der er blevet til på grundlag af fælles drøf-
telser og forhandlinger. Derved adskiller 
de sig fra de andre, der blev dikteret fra 
2013, siger Hanne Pontoppidan.

Hele lockout- og regeringsindgrebs-
forløbet rystede dog hendes tiltro til den 
danske model på det offentlige område:

– Den fordrer, at politikerne er endog 
meget opmærksomme på at holde deres 
kasket som arbejdsgivere fuldstændig 
adskilt fra den magt, de sidder med som 
politikere. I 2013 sammenblandede man 
bevidst de to roller, og derfor kunne man 
gennemtrumfe præcis det, man ville have, 
siger hun og tilføjer:

– OK13 var et eklatant eksempel på en 
fuldstændig disrespekt for forhandlings-
systemet og os som part. Og bededagsfor-
slaget er en gentagelse – om end det sker 
mindre camoufleret denne gang.

Det positive, der kom ud af sto-
re bededag-balladen, er ifølge Hanne 
 Pontoppidan, at den viser, at der fortsat er 
et sammenhold i fagbevægelsen. 
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FærøerneFærøerne
har samlet 
uddannelser 
under samme tag 
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For fem år siden rykkede erhvervsskole, 
handelsskole og gymnasium sammen i 
Torshavn. Det har skabt et godt ungemiljø 
og fællesskab. Målet har været at styrke 
ungdomsuddannelserne, og i dag er der et 
frafald på fem til ti procent. 

Når man ser Glasir 
udefra, minder det 
mest om et futuristisk 
hovedkvarter for en 
større tech-virksom-
hed. Dens smukke 
former er lavet af stål 

og glas – og med dens placering på en skrå-
ning nyder man en panorama-udsigt over 
Torshavns by på Færøerne. 

Men når man står inde i bygningens 
kerne, formet som et amfiteater over seks 
etager, vrimler det med unge. De indtager 
deres frokost i det store og åbne fællesrum, 
mens de tjekker beskeder og taler om løst 
og fast med deres studiekammerater. 

Dette Bjarke Ingels-tegnede ikon-byggeri 
danner rammen om en art uddannelses-
forsøg: I 2018 blev den færøske hovedstads 
erhvervsskole, handelsskole og gymnasium 

lagt sammen – og denne bygning blev opført 
til formålet. Det er i stil med den tankegang, 
der ligger bag Campus Bornholm og nogle få 
andre uddannelsessteder i Danmark. 

Nu er der gået knap fem år, siden den 
flotte bygning blev opført, og hvordan er 
det så gået? Uddannelsesbladet har spurgt 
to erfarne undervisere fra skolens tekni-
ske afdeling, henholdsvis afdelingsleder 
Steinfinn Várlíð Jacobsen og underviser 
Andrias Jakobsen, hvordan de har oplevet 
overgangen. Tidligere havde den tekniske 
skole til huse i gamle midlertidige barakker, 
nu deles lokaler og lærerværelse med de to 
andre ungdomsuddannelser, gymnasiet og 
handelsskolen. 

Både Andrias Jakobsen og Steinfinn 
Várlíð Jacobsen er enige om, at forsøget har 
været en succes. Steinfinn Várlíð Jacobsen 
uddyber:
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FAKTA om Glasir:
Ifølge den nordiske mytologi betyder glasir Den strålende, og er i sagaen Snorres Edda 
navnet på en lund med gyldent løv, som er placeret uden for Valhal. 
Glasir er tegnet af arkitektfirma Bjarke Ingels Group.
Da Glasir blev besluttet i Lagtinget, var det økonomiske udgangspunkt 350 millioner 
kroner. Den endelige pris blev på cirka 800 millioner kroner. Og bygningen blev reduceret 
i størrelse i forhold til den oprindelige plan.
Antallet af elever skulle fra begyndelsen være 1.200 – og tallet var politisk bestemt, da 
flertallet i Lagtinget ikke ønskede et for dominerende Torshavn i forhold til de øvrige 
byer. I dag er der 1.500 elever, men det skyldes, at antallet af indbyggere i den færøske 
hovedstad er øget betragteligt. Så i dag kunne man med fordel udvide Glasir, da der er 
pladsproblemer. 

– Når vi er flere kulturer samlet, giver 
det nogle positive synergieffekter.

Afdelingslederen med ansvar for hele 
fem tekniske retninger understreger flere 
gange, at hele pointen netop er, at selvom 
uddannelserne blev fusioneret, skal de 
ikke være ens. Eller, som han formulerer 
det:

– Vi skal på samme tid inspirere og 
respektere hinanden.

Glasir fastholder eleverne
Et af formålene med Glasir var også at ska-
be et så interessant miljø for eleverne, at de 
først og fremmest blev på Færøerne, og at 
de forbliver i det lille vestnordiske ø-rige, 
hvis de vælger at videreuddanne sig. 

– Færøernes Universitet har oplevet et 
stigende antal studerende, siden Glasir 
blev etableret, og vi oplever også en stor 
søgning på vores egne videreuddannelser 
som byggetekniker og produktionstekno-
loger, kommer det fra dem begge.

I dag går der 1.500 elever på Glasir, 
fordelt med 300 på de tekniske linjer – og 
de resterende fordelt på handelsskolens 
uddannelser og to forskellige STX-linjer 
med naturvidenskab og sprog. 

Eleverne opholder sig længere 
Særligt eleverne oplever fordelene ved at 
have samlet ungdomsuddannelserne det 
samme sted – og det begynder allerede, 
når de skal træffe deres videre uddannel-
sesvalg i folkeskolen. 

– Det er en kendt sag, at folkeskoleele-
verne skeler til deres klassekammeraters 
valg, når de skal vælge ungdomsuddannel-

se. Nu kan de alle sammen gå ind ad den 
samme dør (på Glasir, red.) og stadigvæk 
have kontakt med hinanden, uanset 
hvilken ungdomsuddannelse de vælger, 
mener Steinfinn Várlíð Jacobsen.

– Det kan blandt andet ses ved, at frafal-
dene på vores uddannelser er beskedne, 
mellem fem til ti procent. Og hvis de unge 
vil begynde på en ny ungdomsuddannelse, 
så er det nemmere at skifte, da de kender 
bygningen i forvejen, fortsætter han.

En anden markant forskel er, at skolens 
åbne, flotte arkitektur inviterer de unge til 
at blive på Glasir i stedet for at mødes ude 
i byen, særligt i de store fællesarealer. 

– Tidligere oplevede vi, at der kun-

ne være et stort fravær i en time, hvis 
gymnasieelever havde sendt en sms til et 
par af eleverne, at de gik ned til SMS (et 
indkøbscenter i Torshavn, red.). Så kunne 
der være få tilbage i klassen. Det problem 
har vi ikke her, smiler Andrias Jakobsen.

Flere elever giver flere muligheder
Når der er så mange elever det samme 
sted, er det muligt at tilgodese særlige 
gruppers behov. 

På Glasir er der blandt andet en 
autismeklasse, hvor eleverne tager fire 
år om en studentereksamen. Der er også 
indrettet et lydtæt rum, hvor der er plads 
til elever med diagnosen ADHD. Her bliver  
de minimalt forstyrret.

Omvendt er det ikke alle forsøg, der 
lykkes. Det frie valg af fag for eleverne er 
man gået fra igen. I begyndelsen var det 
muligt for eleverne at vælge fag på tværs 
af ungdomsuddannelserne, men eksperi-

Vi skal på samme 
tid inspirere og 
respektere hinanden
 Steinfinn Várlíð Jacobsen, 
afdelingsleder på Glasir 
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mentet slutter ved dette skoleårs slutning. 
Ifølge afdelingslederen viste det sig at 
være svært at håndtere, når man skulle 
sammensætte elevernes skema, da der var 
for mange hensyn at tage.

Lektiecafé på tværs
De forskellige ungdomsuddannelser er 
placeret i forskellige afdelinger på de 
forskellige etager, så det er hovedsageligt 
i de indlagte pauser og i fritiden, eleverne 
mødes på tværs af uddannelserne. 

En af dem er lektiecaféen, som har 
åbent om eftermiddagen fra tirsdag til 
torsdag. Ifølge de to garvede undervisere 
kunne de godt ønske sig lidt flere elever, 
der frekventerer området, hvor de har mu-
lighed for at få hjælp af lærere. Men der 
er trods alt en positiv gevinst ved denne 
mere arbejdsprægede udgave af en café:

– Mange af de tekniske elever, der 
traditionelt har haft det svært med at lave 
lektier, har pludselig fået nogle rollemo-
deller, når de ser, at eleverne fra de andre 
gymnasieretninger bruger tid på det. Det 
har helt sikkert en positiv effekt på vores 
elevers lektielæsning.

Forskellige tilgange til møder 
Forskellighederne og forskellige traditio-
ner kommer mest til udtryk ved de fælles 
lærerrådsmøder på tværs af alle uddan-
nelsesretninger, der afholdes to til tre 
gange om året. Ellers holder hver afdeling 

deres egne lærerrådsmøder, cirka en gang 
om måneden. 

Da Teknisk Skole var en selvstændig 
institution, havde et lærerrådsmøde oftest 
en varighed af en halv time, inden det 
praktisk klædte personale igen bevægede 

sig til ud til drejebænken eller mekaniker-
værkstedet for at fortsætte undervisnin-
gen af eleverne. Denne turboafvikling af 
en dagsorden går ikke i dag. Nu varer et 
fælles lærerrådsmøde mellem halvanden 
til to timer. 

Undervisere på den klassiske gymna-
sie-del har traditioner for at diskutere, og 
det kan de ifølge Steinfinn Várlíð Jacobsen 
godt lære noget af på de tekniske uddan-
nelser.

– Vi anskuer tingene forskelligt, når det 
kommer til at træffe beslutninger mellem 
håndværkere og humanister, og det kan – 
til tider – godt være hårdt at deltage i et 
sådant møde. Jeg kommer fra en verden, 
hvor man hurtigt træffer beslutninger, 
kommer det diplomatisk fra Andrias 
Jakobsen.

Han er oprindeligt uddannet tømrer og 
vant til en mere rustik beslutningsproces.

Adspurgt om det ikke skaber tvister 
mellem de hyppigt-talende humanister og 
dem, glatter Steinfinn Várlíð Jacobsen ud:

– Vi fra teknisk afdeling er høflige men-
nesker, siger han efterfulgt af et smil. 
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FIRE FRISKE FRA FORSKNINGEN
YX

Læs om flere forskningsprojekter på www.uddannelsesbladet.dk/forskning 
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Stadig lang vej fra 
ufaglært til faglært

Der er ikke tilstrækkeligt med voksne, der 
går vejen fra ufaglært til faglært. Det viser en 
række analyser fra evalueringsinstituttet EVA af 
erhvervsuddannelsesreformens betydning for de 
voksne elever. Det var ellers et af de store ønsker 
med EUD-reformen at øge tilgangen af blandt andet 
voksne ufaglærte. Men analyserne viser, at tilgangen til 
grundforløbene af ufaglærte voksne er faldet med cirka 
10 procent – fra omkring 7.400 om året i skoleårene 
før reformen til cirka 6.700 om året efter reformen. På 
hovedforløbene er udviklingen endnu mere negativ og 
svarer til et fald på 21 procent. Faldet dækker dog over 
meget forskellige udviklingstendenser for de enkelte 
områder og kan skyldes, at en stor gruppe er blevet ramt af 
de skærpede faglige adgangskrav og overgangskrav.
eva.dk

Virksomheder mangler 
ansatte med grønne 
kompetencer

Danske virksomheder reducerer deres miljøbelastning, 
men mangler ansatte med grønne kompetencer inden for 
kontor, detail og handel. Det viser en ny stor undersøgelse 
blandt 1.400 offentlige og private virksomheder, som har 
redegjort for deres arbejde med grøn omstilling inden for de 
merkantile fag. Her svarer virksomhederne, at de mangler 
faglærte ansatte med merkantile uddannelser som har 
færdigheder i grøn omstilling. Godt hver anden virksomhed 
vil gøre brug af efteruddannelse af medarbejdere eller 
nyansættelser af medarbejdere med den relevante viden for 
at komme i mål med deres grønne omstilling.
uddannelsesnaevnet.dk

Arbejdsmiljø kan være 
godt trods travlhed og 
mange krav

Hverken travlhed i arbejdet eller høje følelsesmæssige 
krav er nødvendigvis skidt for helbredet, hvis det øvrige 
arbejdsmiljø er godt. Sådan lyder en af konklusionerne på 
et studie, hvor forskere har undersøgt, hvilken betydning 
psykiske faktorer i arbejdsmiljøet har for medarbejderes 
sygefravær. Og travlhed og høje følelsesmæssige 
krav behøver ikke rime på dårligt arbejdsmiljø. Det er 
cocktaileffekten af flere psykiske faktorer, som skaber 
arbejdsmiljøet, viser forskningsprojekt. Analysen er lavet af 
Det Nationale Forskningscenter for Arbejdsmiljø og tager 
udgangspunkt i cirka 70.000 lønmodtagere.
NFA.dk 

Minoritetsforældre 
tager dansk 
forældremåde til sig

Såkaldte anden-minoritetsdanskere engagerer sig i deres 
børns trivsel og skolegang som danske forældre. De er 
særligt opmærksomme på at have et åbent forhold til 
deres børn, som de opfatter som den danske måde at være 
forældre på. Det fremgår af et forskningsprojekt af Laura 
Gilliams, ph.d. i antropologi og lektor på DPU, Aarhus 
Universitet. Hun har interviewet 20 forældre, som er født 
af immigranter, men selv vokset op og gået på skole i 
Danmark. Deres egne erfaringer som minoritetsbørn har 
dog betydning for, hvilke skoler de vælger til deres børn, og 
hvordan de generelt navigerer i det moderne forældreskab.
Au.dk 
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Bæredygtighed på rejsen
Hos AlfA Travel har vi påbegyndt rejsen mod 
mere bæredygtige studierejser. Vi stiller 
information til rådighed og klæder både dig 
og din gruppe på i beslutningsprocessen.  
 
www.alfatravel.dk/travel-with-care/

+45 70 22 88 70 
info@alfatravel.dk

Se alle rejser på 
alfatravel.dk

Nygade 5 
7500 Holstebro

Morten, Brian, Kirsten og Lotte
Dine erfarne rejserådgivere:
morten@alfatravel.dk +45 96 10 81 30 
brian@alfatravel.dk +45 96 10 04 27
kirsten@alfatravel.dk +45 96 10 04 28
lotte@alfatravel.dk +45 96 10 81 37

Togrejse Firenze
Inkl. 7 dage/ 4 overnatninger, 
togrejse t/r og morgenmad  

Fra kr. 3.048

Busrejse Amsterdam
Inkl. 3 overnatninger, 

busrejse t/r og morgenmad

Fra kr. 1.868

Vi kalder vores nyudviklede bæredygtigheds-
univers for ”Travel with care”. Det gør vi fordi vi 
mener, at vi stadig skal rejse og lære, men at vi 
skal gøre det på et oplyst og bevidst grundlag.  
 
Hvilke valg der giver mening afhænger af den 
enkelte gruppe, men selv små tiltag har en 
betydning i det store regnskab.

Togrejse Bremen
Inkl. 3 overnatninger, 

togrejse t/r og morgenmad

Fra kr. 2.048

Uddannelsesbladet_183x240_Bæredygtighed_1.indd   1Uddannelsesbladet_183x240_Bæredygtighed_1.indd   1 20-01-2023   12:55:5020-01-2023   12:55:50
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Du kan læse flere anmeldelser på www.uddannelsesbladet.dk.
Materialet er udvalgt af de enkelte anmeldere, og er derfor ikke et udtryk for en komplet for-
tegnelse af nye udgivelser. Anmeldelserne er et udtryk for anmeldernes personlige vurdering. 

A N M E L D E LS E R

Nye bøger
og lærermidler

    

Ung med 
autisme 
– fra 
barndom til 
voksenliv

AF ANNE VIBEKE FLEISCHER OG JEA-
NETTE RINGKØBING ROTHENBORG. 
FORLAG: DANSK PSYKOLOGISK FORLAG. 
ANTAL SIDER: 206. PRIS: 240 KRONER 
EKSKLUSIVE MOMS. 

    

Man bør være forsigtig med analo-
gier – lissom’er – og talemåder, når 
man kommunikerer med mennesker 
med autisme. Herværende anmelder 
har en af slagsen, med aspergers, 

af kursister på VUC (GFED-niveau), og 
kræver bearbejdning af en underviser 
forinden.

Bogen lægger op til diskussioner og 
dilemmaer, blandt andet om fjerde-
bølge-feminisme, barsel og ligestil-
lingsmål, der kan være interessant at 
implementere i undervisningen. Ikke 
kun i historie eller samfundsfag. Men 
der er ligeledes kortere artikler, der 
med fordel kan benyttes i dansk og 
dansk som andetsprog.

Selvom jeg finder bogen væsentlig 
og funktionel i forhold til undervis-
ning på VUC, så kræver det en del ar-
bejde fra lærerens side for at formidle 
indholdet hensigtsmæssigt. Person-
ligt finder jeg det en anelse ærgerligt, 
at en bog om køn og ligestilling ikke 
viser sig mere diverse i sine forfattere.

Anmeldt af Henriette Borup

Køn og 
ligestilling
– I samfunds- 
fagligt 
perspektiv

AF ANNA STORR-HANSEN, KIA DITLEV-
SEN OG TINE STUDSTRUP. 2. UDGAVE. 
FORLAG: COLUMBUS. PRIS: FOR SKOLER 
160 KRONER EKSKLUSIVE MOMS OG 
FORSENDELSE. ANTAL SIDER: 208.

    

”Køn og ligestilling spiller en afgørende 
rolle i samfundet, og spørgsmålet om 
køn sætter igen og igen dagsordenen 
for samfundsdebatten.” Sådan skriver 
forfatterne om deres bog ”Køn og lige-
stilling i et samfundsfagligt perspektiv”.

Bogen er enorm relevant. Stadig. I 
skolen debatterer vi ofte ligestilling, og 
holdningen kan være, at det allerede er 
opnået. Denne bog giver med statistik-
ker, teorier og referencer syn for sagen.

Bogen handler blandt andet om, 
hvordan samfundet ser på køn, og 
hvordan de spiller en rolle i samfun-
det. Den er opdelt i fire dele, der om-
handler køn i henholdsvis sociologisk, 
politisk og globalt perspektiv samt en 
del, der omhandler køn, arbejdsmar-
ked og velfærd. Jeg har fået 2. udgave 
til anmeldelse, hvor bogen er fornyet i 
lyset af blandt andet #MeToo.

Jeg vil kunne benytte bogen som 
lærebogsmateriale, hvor jeg udtager 
elementer. Bogen kan bistå undervis-
ningen i for eksempel samfundsfag 
eller historie, hvor faktabokse, empiri 
og cases kan inddrages i undervis-
ningen. Til dét tror jeg faktisk, den vil 
være en kæmpe støtte for undervise-
ren. Dog er den tung og kræver større 
læsekompetencer, end jeg vil forvente 

hjemme, og da jeg viste ham bogen, 
lå det lige for at anbefale med ”Det 
er historier fra hestens egen mund”. 
Drengen plirrede lidt med øjnene, 
og jeg benyttede anledningen til at 
forklare talemåden.

”NÅHHH” lød det imødekommende.
Den er god nok. ”Ung med autisme” 

har introducerende og udreden-
de afsnit, hvorpå det er den unge 
selv – med diagnosen, forstås – som 
forklarer sig. Hver personlige præsen-
tation og fortælling afsluttes med et 
afsnit ”Eftertanker” – hvor forfatterne 
sammenfatter og perspektiverer, hvad 
Amalie, Martin, Sarah eller Gustav nu 
har præsenteret.

Det er ikke nyt, at man lader den 
unge selv holde mikrofonen, men det 
er nyTÆNKT, at man lader den unges 
historie være det bærende element 
gennem et helt værk. Det må have 
krævet en del redigering, men altover-
vejende er resultatet blevet troværdigt 
og godt. Enkelte steder geråder forfat-
terne ud i forklar-mig-igen hvad den 
unge egentlig HAR sagt, omend ikke 
fagligt. Det kan sikkert ikke undgås, 
ligesom man må betænke, at bogen 
også skal kunne læses af personer, 
der har få erfaringer med den særlige 
retorik og begrebshåndtering, som gør 
sig gældende for mange autister.

Sidstnævnte ”autister” forsøges 
skrevet ud af sproget til forskel fra 
”personer med autisme”. Tilsvarende 
forsøger man i dele af litteraturen og 
miljøerne at ophæve ‘sub’-benævnel-
ser – for eksempel Aspergers – for at 
håndtere det meget brede spekter, 
som autisme-diagnosen dækker over. 
De meget insisterende psykologer 
og pædagoger i debatten kunne med 
fordel læse bogen – og i øvrigt spørge 
de unge selv. Denne far til en asper-
ger-autist skulle hilse og sige, at det 
er en lidt plagsom diskussion, som 
indikerer, at de unge selv skulle have 
ubehag med et åbenbart stigmatise-
rende sprogbrug. Debatten er måske 
fin nok, men os på sidelinjen kan med 
fordel klappe kaje og høre eller læse, 
hvad de unge selv mener.

Også derfor er bogen en fremragen-
de idé.

Anmeldt af Verner Lynge
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Værsgo. Vi giver mere end

75 mio. kr.
i renter til kunder, der er medejere  
af Lån & Spar

Bliv kunde i  
Lån & Spar Bank
Ring 3378 1965, book 
på lsb.dk/ufb eller  
skriv til ufb@lsb.dk

Sådan får du 5% i rente på din lønkonto   
  Du er medlem af Uddannelsesforbundet og har  
afsluttet din uddannelse. 

  Du samler hele din privatøkonomi hos Lån & Spar  
(LSBprivat®Løn er en del af en samlet pakke af produkter  
og services, som din økonomi kredit vurderes ud fra). 

  De 5% i rente er på de første 50.000 kr. på lønkontoen.  
Fra 50.001-500.000 kr. er renten 0,75%.  
Derefter er renten 1% på resten. 

  Rentesatserne er variable og gælder pr. 1. marts 2023.  
Se alle vilkår på lsb.dk/medlemsvilkaar. 

  Du behøver ikke flytte dine realkreditlån.  
Men evt. ændringer og nye realkreditlån  
skal gå gennem Lån & Spar og Totalkredit.

Læs mere på www.lsb.dk/ufb

Mere end 75 mio. kroner! Det fik  
vores kunder tilbage i januar. Fordi de  
er medlem af en faglig organisation,  
der ejer os.

Som medlem af Uddannelsesforbundet 
kan du få personlige fordele og ekstra 
gode vilkår hos os. For eksempel 5%  
i rente på lønkontoen. Vi synes nemlig 
også, der skal være kontante fordele  
ved fællesskaber.

Lån &
 Spar Bank A

/S, H
øjbro Plads 9-11, 1200 København K, Cvr.nr. 13 53 85 30. Forbehold for trykfejl.

FRA 1. MARTS 2023

PÅ
 LØ

NKONTOEN
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fra
uddannelses
forbundet

I fik 1.165.171 kroner i bonus 
fra  Forbrugsforeningen
Som medlem af Uddannelsesforbundet kan 
du oprette et betalingskort hos Forbrugs-
foreningen, som giver dig rabat i omkring 
4.000 butikker og webshops. Din besparel-
se bliver udbetalt som bonus en gang om 
året. I 2022 optjente I 1.506 medlemmer, 
som har et kort fra Forbrugsforeningen, en 
bonus på 1.165.171 kroner. 

Du kan læse mere om Forbrugsforenin-
gen på Uddannelsesforbundets hjemme-
side under Medlemsfordele. 

Bedre efteruddannelse til flere 
faglærere i Tanzania
Mere erhvervserfaring til faglærere i Tanzania skal sikre unge 
bedre jobmuligheder. Mindre end fem procent af den samlede 
arbejdsstyrke i Tanzania er faglært. 

Af Kent Jensen, Ulandssekretariatet

Uddannelsesforbundet støtter Ulandsse-
kretariatets samarbejde mellem erhvervs-
skolerne, lokale virksomheder og fagbe-
vægelsen i Tanzania. Blandt andet for at 
forbedre faglærernes kvalifikationer og er-
hvervserfaringer, skaffe nyt undervisnings-
udstyr, organisere flere medlemmer og øge 
den politiske indflydelse. Problemer, som de 
tanzanianske fagforeninger og erhvervs-
skoler kæmper med i et presset arbejdsmar-
ked og med tårnhøj ungdomsarbejdsløshed. 

Formålet med samarbejdet mellem dansk 
og tanzaniansk fagbevægelse er at få 900 
unge i Tanzania i gang med en faglig uddan-
nelse og samtidig efteruddanne faglærere. 
Eleverne får seks måneder på skole og to 

måneder i praktik på en virksomhed. For-
målet med projektet er at øge kvaliteten 
i uddannelsen og på sigt være med til at 
skaffe ordentlige job for unge tanzanianere.

Uddannelsesforbundets formand Hanne 
Pontoppidan har været med til at rådgive 
den tanzanianske fagbevægelse, især Ud-
dannelsesforbundets søsterorganisation 
RAAWU (Researchers Academician and Alli-
ed Workers Union). Blandt andet om, hvor-
dan forbundet kan påvirke den nationale 
politikudvikling på området mere intensivt 
og strategisk.

For Ulandssekretariatets sekretariatsle-
der, Lone Ilum Christiansen, er det vigtigt at 
markedsføre det danske partsarbejde, når 
det drejer sig om at påvirke erhvervsuddan-
nelsen i Tanzania:

”I lande som Tanzania er det oftest myn-
dighederne, der bestemmer over erhvervs-
uddannelsessystemet. Men det er de fag-
lige forbund og arbejdsgiverne, som ved 
hvilke tekniske og almene fagkompetencer, 
der mangler på arbejdspladserne”. 

Uddannelsesforbundet støtter gennem 
Ulandssekretariatet fagbevægelsen i Tan-
zania, blandt andet inden for elektriker-, 
køletekniker- og mekanikeruddannelserne. 
Danida støtter også kombinationen af fagli-
ge uddannelser og dansk udviklingsbistand. 
Samarbejdet løber til og med 2024.
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Faglige råd til dig

Uddannelsesforbundets konsu
lenter får mange spørgsmål om 
forskellige situationer, problemer 
og dilemmaer i medlemmernes 
arbejdsliv. Uddannelsesbladet 

udvælger nogle af de faglige konsulenters 
svar, som måske også kan være interes
sante for dig. 

Hvordan får jeg et løntillæg?
Et medlem spørger, hvordan hun får et 
løntillæg for sin nye funktion som men-
tor for eleverne.

Lokale løntillæg forhandles normalt en gang 
om året af tillidsrepræsentanten. Men der 
kan også være indgået en forhåndsaftale 
om tillæg på din arbejdsplads, hvor ledelsen 
og tillidsrepræsentanten har aftalt, at be-
stemte kvalifikationer eller funktioner udlø-
ser et tillæg. 

Jeg vil derfor anbefale, at du taler med din 
tillidsrepræsentant om, hvilke muligheder 
der er for at få et funktionstillæg – også hvis 
forhåndsaftalen viser sig ikke at omfatte til-
læg for funktionen som mentor. 

Generelt kan man sige, at dine muligheder 
forbedres, hvis også ledelsen ser en fordel 

i en aftale om et funktionstillæg. Derfor er 
det vigtigt at finde de gode argumenter for 
et tillæg. Fra ledelsens perspektiv kunne et 
tillæg for mentorfunktionen bidrage til for 
eksempel at understøtte et særligt fokus-
område som fastholdelse af elever. 

Med venlig hilsen

Lasse Nabe-Nielsen
Konsulent i Uddannelsesforbundet

FORBRUGSLÅN  
MED LAV RENTE 

– uden gebyrer og 
omkostninger

LÅN TIL DINE ØNSKER
Siden 1907 har Tjenestemændenes Låneforening formidlet forbrugslån på 
billigst mulige vilkår.
 
Gennem årene har vi tildelt lån til mange forskellige typer af ønsker og behov til de tilsluttede 
organisationers medlemmer.
 
Måske kan vi også hjælpe dig.
 
Hvis du er låneberettiget, kan du optage lån op til 50% af din faste årsløn. Lånet er uden 
omkostninger og gebyrer, og renten er blandt markedets laveste på forbrugslån.
 
Få mere information og beregn dit lån på tjlaan.dk.
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billigst mulige vilkår.
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Skal jeg sige op?
Vi har fået et spørgsmål fra et medlem, 
der ikke længere kan magte sit arbejde. 
Han har været hos lægen, der siger, at 
han har stress. Han spørger, om det vil 
hjælpe at sige op?

Vores anbefaling er, at hvis du normalt er 
glad for dit arbejde, men er blevet syg med 
stress, skal du nøje overveje, om en opsigel-
se er det rigtige. Mange, der er sygemeldte 
med stress, vender efter en sygemeldings-
periode tilbage til jobbet og bliver lige så 
glade for det som tidligere.

I første omgang skal du tale med din læge 

om, hvad lægens vurdering er i forhold til 
sygemelding fra dit job: Er der brug for en 
fuldtidssygemelding, eller er det bedre med 
deltidssygemelding? 

En fuldtidssygemelding vil ofte blive ef-
terfulgt af en delvis sygemelding i en peri-
ode, hvor du sammen med din arbejdsgiver 
på baggrund af lægens vurdering af din hel-
bredstilstand aftaler en plan for, hvordan du 
kan vende tilbage til arbejdet. Det vil typisk 
være med færre timer til en start og så op-
trapning til fuld tid.

Hvis du alligevel ønsker at sige dit job op, 
er det vigtigt, at du inden opsigelsen kon-

takter din a-kasse for at få afklaret, hvordan 
du er stillet, da der ved egen opsigelse er 
karantæne fra a-kassen de første tre uger. 

Med venlig hilsen

Anne-Marie Otto  
Konsulent i Uddannelsesforbundet



DEN 
UDVIDEDE 
GRAMMATIK  
ER KLAR! 
I efteråret udkom den basale grammatik, og nu har  
vi udgivet Grammatik i brug – en udvidet indføring  
i dansk grammatik. Den henvender sig til sprogskole-
kursister på DU3, modul 2-5. 

Begge niveauer består af:   

·  Grundbogen med inspirerende mundtlige og skriftlige opgaver.   

·  Grammatikken i et hæfte bag i bogen, hvor alle de grammatiske regler gennemgås og forklares i et lettilgængeligt sprog.  

·  Digitale ressourcer med supplerende og understøttende opgaver, som giver rig mulighed for differentieret og  
fleksibel sprogundervisning.      

·  En fyldig lærervejledning med kopiark, rettenøgle, sjove spil og grammatiktest. 

Bestil her 
prx.dk/udvidet 

–  en udvidet indføring  
i dansk grammatik

Grammatik i brug

Praxis

Fanny Slotorub

BESTIL
NU


